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Uspješno održana prezentacija Katastra 
u Ministarstvu poljoprivrede
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H
rvatski pčelarski savez je na konferenciji za 
novinare u Ministarstvu poljoprivrede, ribar-
stva i ruralnog razvoja 26. siječnja predstavio 
Katastar pčelinjih paša. Osim resornog mi-

nistarstva, prezentaciji su prisustvovali i predstavnici 
Hrvatske poljoprivredne komore, Hrvatske poljopri-
vredne agencije, Hrvatskog zavoda za poljoprivred-
no savjetovanje, Stočarska inspekcija Ministarstva 
poljoprivrede, Hrvatski pčelarski centar.

Na ovom inovativnom projektu koji je sufinanciralo 
Ministarstvo poljoprivrede sa 900 tisuća kuna, uz lo-
kalne uprave i samouprave koje su izdvojile nešto 
više novca te pčelarske udruge – putem pašnih po-
vjerenika, radilo se više od dvije godine u suradnji s 
fakultetima PMF i FER te tvrtkom Gisdata. 

Katastar pčelinjih paša i pčelinjaka je od iznimnog 
značaja za hrvatsko pčelarstvo i poljoprivredu jer se 
po prvi puta u Hrvatskoj utvrđuje stvarno stanje bro-
ja pčelinjih zajednica, pčelara, točna lokacija pče-
linjaka prinosi meda, podaci o rasprostranjenosti i 
klasifikaciji biljnih vrsta te druge informacije bitne za 
poljoprivredu i gospodarstvo u Hrvatskoj. Također, 
jedan od ciljeva ovog projekta je i utvrđivanje bole-
sti pčelinjih zajednica, liječenje, suzbijanje bolesti i u 
konačnici prevencija takvih stanja.
Osim toga, katastar je izrađen po standardima Eu-
ropske Unije i građani mogu saznati sve o pčelaru i 
kvaliteti meda. U Hrvatskoj, prema Katastru, ukupno 
ima 7 470 pčelara, 8 754 pčelinjaka i 366 814 koš-
nica, dok gustoća pčelinjaka iznosi 6,4 košnice po 
četvornom kilometru.

- Hrvatski pčelarski savez hrvatskim građanima kroz 
Katastar prikazuje sljedivost proizvodnje – od polja 
do stola. To znači da građani jednim klikom „miša“ 
mogu vidjeti sve podatke o pčelaru (na svom po-
dručju i u cijeloj Hrvatskoj), smještaj njegovih košni-
ca, vrste meda koje nudi... i posjetiti pčelinjak te se 
uvjeriti u kvalitetu proizvodnje, a HPS na taj način 

promiče Dobru pčelarsku praksu (po standardima 
HACCAP-a) i ujedno potiče prodaju meda i pčelinjih 
proizvoda na „kućnom pragu“ – naglasio je Martin 
Kranjec, predsjednik krovne institucije svih pčelara 
u RH – Hrvatskog pčelarskog saveza, koja broji više 
od 120 udruga i jedina je poljoprivredna skupina u 
Hrvatskoj koja je sama izradila svoj Registar pčeli-
njaka i pčelara (Katastar pčelinjih paša) u prostor-
nom prikazu (www.pcela.hr).

Do ove godine pčelari su dobivali i direktne poticaje 
koji su ukinuti. Zato je Savez izradio nacrt prijedloga 
potpora na temelju standarda EU. Martin Kranjec, 
predsjednik HPS-a, kaže da se od Ministarstva oče-
kuju potpore po europskom modelu koje bi u ovoj 
godini trebale iznositi oko 18 milijuna kuna, što je 
prokomentirao i predstojnik ureda za poljoprivredu 
u Ministarstvu poljoprivrede, ribarstva i ruralnog 
razvoja Ivan Jakopović i pohvalio Hrvatski pčelarski 
savez za dobro odrađeni posao projekta Evidencije 
pčelara i pčelinjaka i Katastra pčelinjih paša.

- Klasična potpora kakva je bila do 2010. godine, pre-
ma propisima EU više nema i mi smo to morali ma-
knuti iz sadašnjeg Zakona, no Ministarstvo je spre-
mno i mi smo u razgovorima sa Hrvatskim pčelarskim 
savezom da temeljem Zakona o uređenju tržišta us-
postavimo sustav koji je sličan sustavu koji vrijedi za 
zemlje EU. Razlikuje se samo u tome što ova sredstva 
moramo osigurati mi, a ne oni u Bruxelles-u, u EU.  
Osim toga, ovih dana ide izmjena Zakona o uređe-
nju tržišta, koji će u tom dijelu jasnije definirati način 
izrade takvog projekta. Nakon toga radit će se pod-
zakonski akti kojima će se to detaljno propisati, a 
nakon toga ići će se u izradu tog programa temeljem 
kojeg će pčelari imati mogućnost korištenja ovih 
sredstava. Naravno, moram naglasiti da će se nacrt 
Prijedloga programa potpora u pčelarstvu na naci-
onalnoj razini za 2011. godinu kojeg je izradio HPS, 
uzeti u obzir! – pojasnio je Ivan Jakopović iz Mini-
starstva poljoprivrede, ribarstva i ruralnog razvoja.

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela
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mr. sc. Nenad Strižak, 
pčelar - 40 godina 
aktivnog članstva u 
HPS-u

K O L U M N A

OBAVIJEST PČELARSKIM UDRUGAMA 

Ovim putem obavještavamo pčelarske udruge članice HPS-a da će se redovna Skupština Hrvatskog 
pčelarskog saveza održati dana 26. ožujka 2011. godine, u prostorijama – kino dvorane Ministarstva 
gospodarstva i Ministarstva poljoprivrede, Ulica grada Vukovara 78., Zagreb.
Početak redovne Skupštine zakazan je za 11 sati.
Zajedno s materijalima za redovnu Skupštinu, bit će dostavljene i vjerodajnice prema broju članova udruge 
u HPS-u za 2010. godinu, stoga molimo da iste ovjerite i ispišete s punim imenom i prezimenom izaslanika 
na skupštini, te iste dostavite na adresu HPS-a zaključno sa 23. ožujkom 2011. godine.

Hrvatski pčelarski savez

S
tariji se vjerojatno sjećaju filma „Ljubav i moda“, 
lepršavih scena popraćenih pjevnim melodija-
ma koje se i danas izvode. Izgleda da bi nas 
pčelare ponekad bolje odredio naslov zaborav 

i moda. Prvi dio prekriva prašina. Drugi dio živi među 
nama u vidu tema savjetovanja, članaka u časopisu, 
rasprava u pčelarskim društvima i na pčelinjacima, 
često je poput mode. Neka tema je glavna dvije, tri go-
dine, pa nestane i onda se opet pojavi kao nešto novo.

Pogledajmo neke primjere pčelarske mode: razdoblje 
prihranjivanja, važnost peludi, štetnost šećera, vri-
jednost meda, dodavanje pogače, rojevni matičnjaci, 
selekcionirane matice, polunastavci, tehnologija rada 
pčelara tog i tog… Početnici i neiskusniji pčelari osje-
ćaju se zbunjeno, osobito ako im je izvor učenja isklju-
čivo Internet. Svega tu ima. Je li sve to novo, je li to bli-
že novim spoznajama ili novoj interpretaciji poznatog? 
Koga slušati, od koga učiti.

Slavimo 130 godina našeg časopisa, a na upravo održa-
nom 7. međunarodnom pčelarskom sajmu u Gudovcu 
hrvatskoj i međunarodnoj javnosti najavljeno je svečano 
obilježavanje te obljetnice. Iza nas je puno sezona, u or-
marima imamo puno odjeće koja može uz neznatne do-
rade slijediti modne trendove u okruženju, a i znatno šire. 
Imamo i dug, barem to osobno osjećam prema učiteljima, 
a uz to figuriram i u odboru za obilježavanje obljetnice. 
Često ističemo knjigu „Pčelarstvo“, prvo izdanje 1968. 
godine i popriličan broj dopunjenih izdanja, skupine au-
tora koju je akademik Tomašec prozvao „vražjom gene-
racijom“. Imao sam prilike razgovarati i slušati predavanja 
svih tih velikih pčelarskih znalaca, a govorilo se otprilike 
isto što se savjetuje i danas: med ima prednost u odnosu 
na šećer, polunastavak znači dvije dimenzije okvira, ma-
tičnjak u svibnju itekako vrijedi, dodavanje pogača (ako 
nije spašavanje od gladi) ima svoj trenutak dodavanja. 
Nešto kasnije njih su naslijedili pčelarski stručnjaci poput 
mr. sc. Zvonimira Švera i prof. dr. Đure Sulimanovića. 

Mnogim pčelarima Šver je poklonio kartonski umetak, za 
označavanje pročitanih stranica, na kojem piše: „Goto-
vo sve pčelarsko znanje pohranjeno je u knjigama“. Da-
kle, ostavljen je prostor za novo, a naglašena je činjenica 
da imamo iz čega učiti. Ako sumnjate, dovedite u vezu 
dosada rečeno o pčelarskoj modi i ono što piše u još 
starijoj knjizi, u knjizi „Nove metode pčelarenja“ izdane 
1952. godine, autora Lovre Peradina. Sulimanović pak 
davne 1977. godine u posebnom broju našeg časopisa 
(tzv. crvena „Pčela“) piše o biologiji varoe te značenju 
trutova i  govori o podlošcima za praćenje varoe. Koliko 
čitamo, koliko slušamo, kako radimo u društvima, kakve 
su to pčelarske škole, tko sve uči buduće pčelare kada 
na spomenutom savjetovanju pčelar postavi gostu pre-
davaču pitanje „kakvi su to podlošci za varou“. Skepti-
čan sam da se radi o početniku, teško da bi početnik 
tako nešto pitao na tako velikom skupu. Ovaj primjer 
je samo ilustracija navedenog, nikako ne kritika nepo-
znatog pčelara, niti pokušaj ukidanja njegovog prava na 
pitanje i sudjelovanje u raspravi.  

Ovogodišnje manifestacije morali bismo iskoristiti više-
struko. Za prezentaciju uistinu svjetski novih saznanja 
presudnih za pčelu i pčelarenje u dolazećem razdoblju, 
prezentaciju tema koje traži članstvo i isticanje vlastitog 
doprinosa. Bez uvažavanja našeg doprinosa postajemo 
siromašniji. Francuski filozof i književnik J. P. Sartre jed-
nom je izjavio (citat po sjećanju) „normalno je da učenici 
ospore učitelje i učinjeno“. Rekao bih da to osporavanje 
drži vodu samo ako nasljednici nadmaše učitelje, ali ne 
ako ih ne nadmaše već „zaborave“ jer iza tih učenika 
doći će njihovi učenici koji će tragajući za izvorom po-
staviti stvari na svoje mjesto. Sjetimo se koliko su toga 
nastojali prisvojiti suvremenici genijalnog Nikole Tesle, a 
da bi mu se to kasnije vratilo i ostalo trajno u povijesti – 
slijedeći navedeni princip traganja za izvorom.

Naše je da ostavimo trag o izvorima, a za to nam uz modu 
treba i ljubav. Tada će nas i drugi više cijeniti i uvažavati.              

Zaborav i moda

ZAHVALA
Hrvatski pčelarski savez najiskrenije zahvaljuje pčelarskim udrugama Grada Zagreba, Zagrebačke, Lič-
ko-senjeske, Splitsko-dalmatinske, Istarske, Varaždinske, Sisačko-moslovačke, Osječko-baranjske, 
Brodsko-posavske, Dubrovačko-neretvanske, Primorsko-goranske, Koprivničko-križevačke i Bjelovar-
sko-bilogorske županije na pčelarskim proizvodima koje su ustupili za prezentaciju na štandu predstav-
ljenom na 7. međunarodnom pčelarskom sajmu u Gudovcu. HPS
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Radovi na pčelinjaku u ožujku

M
jesec ožujak je prvi proljetni mjesec. To je 
mjesec u kojem je vrijeme sve toplije, u ko-
jem značajnije počinje cvatnja medonosnog 
bilja, osobito onog koje je bogato cvjetnim 

prahom, a posebice vrbe-ive koja u kontinentalnim kra-
jevima ima veliku vrijednost za pčelarstvo.

Na staništima gdje je ima dosta pčelama je osigurana 
rana proljetna paša i dobar razvoj pčelinjeg legla. Do-
bro medi i daje dosta cvjetnog praha, a cvatnja joj traje 
od 10 do 15 dana. U ovom mjesecu pčelari obavljaju 
značajne radove na svojim pčelinjacima:

obavlja se prvi proljetni pregled•	
vrši se zbrinjavanje pčelinjih zajednica koje su •	
ostale bez matice
zbrinjavanje oboljelih pčelinjih zajednica•	
vrši se pojačavanje i utopljavanje slabijih pčelinjih •	
zajednica koje imaju mladu i plodnu maticu
prihranjivanje pčelinjih zajednica•	
zamjena starog i dotrajalog saća•	
aktiviranje pojilica na pčelinjacima•	
proširivanje pčelinjih zajednica i postupno odzi-•	
mljavanje

 
PRVI PROLJETNI PREGLED
Obavlja se prvom prilikom kada to vremenske prilike 
dozvole po lijepom i sunčanom danu kada je tempe-
ratura zraka oko 18 stupnjeva ili viša. Ponekad je taj 
prvi proljetni pregled moguće obaviti i tijekom veljače, 
ukoliko vremenske prilike dozvole.
Prvim proljetnim pregledom utvrđuje se stanje pčeli-
nje zajednice, odnosno ima li zajednica maticu, jačina 
zajednice, zdravstveno stanje zajednice, količina hrane 
u zajednici, je li zajednica bila napadnuta miševima ili 
rovkama tijekom zime, pticama itd.
Ukoliko se na podnici nađe dosta mrtvih pčela, pod-
nicu treba zamijeniti i dezinficirati, ja to obično radim 
plinskim plamenikom.

ZBRINJAVANJE PČELINJIH ZAJEDNICA KOJE SU 
OSTALE BEZ MATICE
Ove zajednice zbrinjavaju se na nekoliko načina. Uko-
liko je zajednica jaka i u istoj se još nisu pojavile lažne 
matice, (dakle, pčele radilice koje nesu neoplođena 
jaja) toj zajednici se dodaje pričuvna matica, ukoliko 
je ima, što je u ovo doba vrlo rijetko, već se najčešće 
dodaje nukleus, a ako ni njega nema - onda jedna sla-
ba zajednica s mladom i plodnom maticom. Spajanje 

se obavlja preko novinskog papira tako što se na na-
stavak bez matice stavi novinski papir i zbuši nekoliko 
rupa, pa se na njega stavi nastavak s maticom, po-
klopnom daskom (mrežom) i poklopcem. Poklopac se 
malo podigne zbog zraka koji je potreban dok pčele ne 
progrizu novinski papir.
Ukoliko se na pčelinjaku zatekne stanje kao u prethod-
nom slučaju i ukoliko se radi o slaboj zajednici, ta se 
zajednica stavi na neku jaču zajednicu koja ima maticu, 
odnosno također se spoji preko novinskog papira. 
Ukoliko se u bezmatičnoj zajednici pojavila lažna matica, 
što ćemo uočiti po trutovskom leglu budući da radilač-
kog legla nema, tada je zajednicu najbolje odnijeti dalje 
od pčelinjaka, pčele stresti na zemlju ili papir, okvire s 
leglom pretopiti, a ostale sačuvati za daljnju upotrebu.

ZBRINJAVANJE OBOLJELIH ZAJEDNICA
U ovo doba se najčešće uočavaju posljedice Nosemae 
apis ukoliko je prisutna u zajednici, budući da su saće i 
okviri zaprljani izmetom. Tada treba pristupiti prevješava-
nju okvira, odnosno zamjeni zaprljanih okvira čistim okvi-
rima sa saćem. Međutim, osim ove nozemoze, na našim 
pčelinjacima je dokazana prisutnost Nosemae ceranae, 
a za istu je potrebno upotrijebiti djelotvorna sredstva koja 
se nalaze na našem tržištu, kako je to opisano u pčeli br. 1 
iz ove godine. Zaprljano saće pretopim u vosak, a okvire 
očistim i dezinficiram.

Tijekom pregleda u nekim pčelinjim zajednicama uočili smo nedostatak meda za nesmetani daljnji 
razvoj pčelinje zajednice. Taj nedostatak možemo nadomjestiti dodavanjem okvira s medom iz pri-
čuve ili prihranjivanjem pčelinje zajednice. Prihranjivanje pčelinje zajednice tijekom ožujka obavlja 
se dvojako, i to putem šećerno - medenog tijesta ili sirupom (u svrhu nadomjeska zaliha hrane) ili 
podražajnog prihranjivanja, s ciljem stimuliranja pčelinje zajednice na brži razvoj.

Stjepan Vuković, prof. 
- pčelar i član PD Zagreb
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Ukoliko se na saću, odnosno košnici, primijete posljedice 
nekih drugih bolesti, obavezno treba pogledati dostupnu 
literaturu i konzulirati s nadležnim veterinarom.

POJAČAVANJE I UTOPLJAVANJE SLABIJIH PČELI-
NJIH ZAJEDNICA KOJE IMAJU MLADU I PLODNU 
MATICU
Često prilikom prvog proljetnog pregleda primjetimo 
kako su neke pčelinje zajednice slabije za razliku od 
drugih, ali iste imaju mladu i plodnu maticu. Razlog 
zbog čega je to tako treba tražiti u uginuću dijela pčela 
tijekom zime zbog nedovoljne količine hrane, miševi-
ma i rovkama koji se tijekom zime zavuku u košnicu 
i nanose štetu pčelinjoj zajednici - oštećujući saće, 
uznemiravajući zajednicu, jedući pčele ili se zajednica 
naprosto tijekom prošle godine nije uspjela razviti u 
normalnu zajednicu.
Toj zajednici možemo dodati okvir ili dva pčelinjeg le-
gla i pčela iz druge košnice, a ono najvažnije je da istu 
treba pregradnom daskom odijeliti od ostatka košnice 
(nastavka) i utopliti novinskim papirom, budući da joj je 
za nesmetani razvoj prije svega potrebna toplina. Ka-
snije ćemo tu zajednicu proširiti na način koji je opisan 
u poglavlju. 

PRIHRANJIVANJE PČELINJIH ZAJEDNICA
Tijekom pregleda u nekim pčelinjim zajednicama uočili 
smo nedostatak meda za nesmetani daljnji razvoj pče-
linje zajednice. Taj nedostatak možemo nadomjestiti 
dodavanjem okvira s medom iz pričuve ili prihranjiva-
njem pčelinje zajednice. Prihranjivanje pčelinje zajedni-
ce tijekom ožujka obavlja se dvojako i to putem šećer-
no - medenog tijesta ili sirupom (u svrhu nadomjeska 
zaliha hrane) ili podražajnog prihranjivanja, s ciljem sti-
muliranja pčelinje zajednice na brži razvoj.
Dodavanjem svake večeri 1 do 2 dl sirupa po pčelinjoj 
zajednici potiče se matica na ubrzano polaganje jaja, 
a time i razvoj zajednice. Ukoliko nije moguće svaku 
večer, tada se svaku četvrtu večer zajednici dodaje 4 
do 8 dl šećernog sirupa. Međutim, ukoliko u košnici 
ima dosta meda, umjesto nadražajnog prihranjivanja 
sirupom moguće je svakih tri do pet dana s okvira 
punih medom skinuti voštane poklopce, veličine po-
lovice ljudskog dlana.
Kao podstrek za brži razvoj zajednice - nastavak s pče-
linjim leglom potrebno je zarotirati za 180 stupnjeva.

ZAMJENA STAROG I DOTRAJALOG SAćA
Budući da sam na početku istaknuo kako u ovom mje-
secu počinje cvatnja medonosnog bilja, osobito onog 
bogatog cvjetnim prahom, dakle vrbe - ive koja često 
zna dati i obilje nektara, odnosno napuniti košnice me-
dom upravo to vrijeme moguće je iskoristiti za izgrad-
nju novog saća, odnosno zamjenu starog i dotrajalog. 
Klimatski uvjeti potrebni za to su dovoljno cvjetnog 
praha i dnevni unos nektara 1 kg ili najmanje 60 dkg.
Prilikom dodavanja okvira sa satnim osnovama leglo 
se ne smije razdvajati već se isti dodaju između okvira 
s leglom i okvira s cvjetnim prahom ili medom.
U ovo vrijeme nikada ne treba dodavati više od dva 
okvira sa satnim osnovama na izgradnju jer veći broj 
dodanih okvira pčele izgrizu.

AKTIVIRANJE POJILICA NA PČELINJACIMA
Voda je pčelama prijeko potrebna za pripremu hrane u 
ishrani ličinki, a tijekom ljeta i za rashlađivanje košnice, pa 
je ovo pravo vrijeme kada treba aktivirati naše pojilice.
Pojilice također trebamo staviti u funkciju kako naše 
pčele ne bi išle na susjedne izvore vode i time nam 
prouzročile neplanirane probleme. Nadalje, pčele ne bi 
smjele koristiti ustajalu i onečišćenu vodu, s obzirom 
na to da se iz takve vode mogu prenijeti uzočnici za-
raznih bolesti pčela i pčelinjeg legla. Za početak, kako 
bi privukli i naviknuli pčele na pojilice iste treba lagano 
namazati medom ili vodu blago zasladiti. Nadalje, u 
vodu je dobro dodati 0,3 posto soli, koja je potrebna 
kako pčelama tako i ličinkama.

PROšIRIVANJE PČELINJIH ZAJEDNICA 
I POSTUPNO ODZIMLJAVANJE 
U ovom mjesecu se zna dogoditi veliki unos nektara i 
cvjetnog praha pa se plodišni nastavak u cijelosti napuni  
i matici ponestane slobodnih stanica za nesenje jaja.
Kako se to ne bi dogodilo neophodno je proširiti pče-
linje gnijezdo oduzimanjem okvira s medom i dodava-
njem okvira sa saćem s obje strane gnijezda. Ukoliko 
je u to vrijeme, dakle krajem mjeseca, matica zanijela 
6 okvira sa leglom kod nastavljača - tada pristupamo 
zamjeni nastavaka tako što gornji nastavak s maticom 
stavimo na podnicu, a na njega donji nastavak sa dva 
okvira legla, a ostatak nastavka ispunjen je okvirima 
sa saćem. Ukoliko je zajednica zimovala u jednom na-
stavku, dodaje se nastavak iz pričuve sa saćem u koji 
se iz nastavka, u kojem se nalazi matica, prenesu dva 
okvira s leglom, radi lakšeg prelaska matice. U nasta-
vak iz kojeg smo oduzeli ta dva okvira s leglom stav-
ljaju se dva okvira sa saćem - između okvira s leglom i 
okvira sa cvjetnim prahom. Mali je broj zajednica koje u 
ožujku zahtijevaju ovakav postupak proširenja.
Međutim, ukoliko je pčelinje leglo odvojeno pregrad-
nom daskom, tada se zajednica proširuje tako što se 
pregradna daska odmakne i dodaju se dva okvira sa 
saćem - između okvira s leglom i cvjetnim prahom.
U svakom slučaju, proširenjem košnice cjelina legla se 
nipošto ne smije razbijati.
Radi sprječavanja prebrzog razvoja zajednice, održa-
vanja povoljne mikroklime u košnici, krajem mjeseca 
moguće je postupno odzimljavanje pčelinjih zajednica 
uklanjanjem utopljavajućeg materijala.
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Minimum znanja i ponašanja za   
proizvodnju matične mliječi

D
o sada je o matičnoj mliječi mnogo više 
pričano nego što je napisano i proizve-
deno. Osim toga, mali broj pčelara je 
skupio hrabrosti da pokuša proizvodi-

ti ovaj najdragocjeniji pčelinji proizvod. A zašto 
pčelari izbjegavaju da više organizirano proizvode 
i osiguraju naše tržište matičnom mliječi? Postoji 
niz odgovora na ovo pitanje. Pokušat ću iz osob-
nog iskustva ohrabriti pčelare, vratiti im samopo-
uzdanje i potaknuti ih da se okušaju u ovoj spe-
cifičnoj proizvodnji. Ovdje je interesantan pčelar, 
kao pojedinac, koji ovaj posao treba organizirati 
i napraviti.

Mi pčelari smo specifični i čudni ljudi, posebno 
kada je tema oko matica i matične mliječi. Poje-
dini pčelari koji rade ovaj posao to vole pričati i 
pritom često iskompliciraju da drugi potencijalni 
proizvođači, koji ovu proizvodnju nisu do sada 
pokušali na startu, odustaju od te ideje. Nažalost, 
ovi nadareni govornici često su loši proizvođači 
ili to i nisu. Ove česte priče o proizvodnji matične 
mliječi najčešće su prisutne u zimi kada je u priro-
di velika hladnoća. Kada dođe proizvodna sezona 
takvih proizvođača matične mliječi nigdje nema. 
Negdje nestanu i ponovno se pojave sa zimom. To 
su pčelari koji žele biti ono što nisu, a zbog svog 
pogrešnog shvaćanja ove odgovorne pčelarske 

proizvodnje najvjerojatnije to nikada neće ni biti. 
Ovakav pristup negativno utječe na one pčelare 
koji istinski žele raditi ovaj posao kako za sebe 
tako i za tržište.

Ova tema je ciljano namijenjena kao pomoć vama 
da sami skupite hrabrosti, odlučite i postepeno 
pokušate ovaj posao. U početku pokušajte s ma-
lim brojem pčelinjih zajednica. Ne bojte se zbog 
toga jer ništa nije komplicirano. Iznimno je jedno-
stavno, isto kao što je jednostavno raditi posao 
koji vi sa zadovoljstvom obavljate svakodnevno. 
Mislim da postoji jedan redoslijed ponašanja i rad-
nji kojih se trebate pridržavati da biste se bavili 
ovom proizvodnjom. Neke od spomenutih radnji 
mogu vrijediti i u slučaju da proizvodite manju ili 
veću količinu matične mliječi.

Morate znati što želite kao krajnji rezultat. Morate 
shvatiti da morate razmišljati svojom, a ne tuđom 
glavom. Vaša odluka da ovo radite je najdrago-
cjenija za početak. Ako vas neko danima uporno 
uvjerava da radite ovaj posao i da ćete se njime 
obogatiti - to nije točno. Možete samo lijepo živjeti 
i uživati u svom radu.

Ova tema je ciljano namijenjena kao pomoć vama da sami skupite hrabrosti, odlučite i postepeno 
pokušate ovaj posao. U početku pokušajte s malim brojem pčelinjih zajednica. Ne bojte se zbog 
toga jer ništa nije komplicirano. Iznimno je jednostavno, isto kao što je jednostavno raditi posao koji 
vi sa zadovoljstvom obavljate svakodnevno. Mislim da postoji jedan redoslijed ponašanja i radnji 
kojih se trebate pridržavati da biste se bavili ovom proizvodnjom. Neke od spomenutih radnji mogu 
vrijediti i u slučaju da proizvodite manju ili veću količinu matične mliječi.

Ferid Velagić, dipl. ing. 
strojarstva, pčelar, proi-
zvođač matica i matične 
mliječi iz Tuzle (BiH)
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Trebate posjedovati bogato teorijsko znanje i vla-
stito pčelarsko iskustvo. Ako očekujete da vam 
netko priskoči u pomoć u periodu proizvodnje sa 
svojim znanjem i iskustvom, možete se razočarati. 
Niste u pravu ako se naljutite na takve osobe. U 
periodu proizvodnje matične mliječi: vaše iskustvo, 
znanje, snalažljivost, organiziranost, pozitivno mi-
šljenje itd. su najveće bogatsvo i vaš suradnik na 
pčelinjaku. Vi kao organizator ove proizvodnje mo-
rate znati više od vaših suradnika na pčelinjaku.

Negdje sam čitao da organiziraju seminare za 
proizvođače matične mliječi u trajanju od jednog 
dana. Nemojte povjerovati u tu novčanu prijevaru. 
Poslije toga dobijete i certifikat da ste to što na 
njemu piše. A može li čovjek u pustinji, koji je da-
nima bez vode, naći spas ako mu ponudite samo 
jednu kap? E, ta jedna kap vode je taj dan prove-
den na takvoj edukaciji. Ovaj posao se uči poste-
peno i godinama.

Ako na početku vaše odluke počnete unprijed ra-
čunati koliko ćete zaraditi od ukupne proizvodnje, 
predlažem da se ostavite tog posla. Ovo je osobi-
to skupa, teška i odgovorna proizvodnja. Morate 
biti spremni da više puta i pokisnete, ali i da se u 
„znoju okupate“. U ovoj proizvodnji vaš naporan 
rad, vaše znanje nitko neće istinski razumjeti.

Proizvođač matične mliječi kao osoba mora biti; 
smiren, staložen, obavezno spor, snalažljiv, upo-
ran itd. U stvari, morate biti pčelar koji nikada ni u 
kojem slučaju ne dolazi u situaciju brzog nervira-
nja. Nađite sebe u takvoj situaciji kada ovo radite 
isto kao kada vozite auto veoma sporo, a uvjeti na 
putu su takvi da možete voziti mnogo brže, a vi 
se zbog toga ne nervirate. Takav je ovaj posao. A 
možda se čovjek i rodi za ovaj, kao i za neki drugi 
posao. Ja sam se našao u ovom poslu, radim ga 
s velikim zadovoljstvom i iz ovog ugla promatranja 
ja to tako vidim.

E sada, malo o poznavanju biologije pčelinje za-
jednice. Što je bolje poznajete i razumijete lakše 
će vam biti. Znanja nikada nije dosta. Ovdje mo-
rate poznavati i primjeniti selekciju u pčelarstvu. 
Mislim na onu najjednostavniju koju i malo obra-
zovan pčelar može razumjeti. Rezultati selekcije 
su vidljivi, ali - upornošću i dugim radom. Morate 
znati da je svaka pčelinja zajednica na vašem pče-
linjaku slučaj za sebe. Samo mali broj tih pčelinjih 
zajednica u organiziranoj i racionalnoj proizvodnji 
matične mliječi dat će vam zadovoljavajuće rezul-
tate. Zbog toga u početku ne očekujte velike re-
zultate na brzinu. Barem ih ja nisam tako ostvario, 
a iskreno - nisam im se ni nadao. Sve se odvijalo 
polako i spontano i na kraju se isplatilo.

Za sada se proizvedena matična mliječ najviše 
koristi kao lijek, a samo mali postotak kao hrana. 
Ali i bez toga za ovu proizvodnju morate osigu-
rati maksimalne uvjete; od sanitarnih, higijenskih, 
uvjeta transporta i čuvanja itd. Odnosno, morate 
osigurati sve uvjete kako ćete matičnu mliječ sa-
čuvati da od njenog kemijskog sastava u procesu 
proizvodnje i čuvanja ne bude okrnjeno ništa. To 
svima nama proizvođačima mora biti prioritetan 
zadatak.

Ovih savjeta moglo bi se pisati u nedogled i opet bi 
neki ostao nenapisan. Trebate zapamtiti da svaki 
savjet ne vrijedi uvijek: svake proizvodne sezone, 
na svakom terenu, kod svakog pčelara, u svako 
vrijeme itd. Proizvodnju matične mliječi prilago-
đavajte svojim uvjetima. Tuđe iskustvo vam može 
biti samo smjernica i orjentir za vaš rad da se kon-
trolirate u tom području gdje ste i gdje se nalazite. 
Biti u nekom poslu, a lebdjeti u zraku ne znajući 
gdje ste, najveći je promašaj.



OŽUJAK - 2011. HRVATSKA PČELA

80

OŽUJAK - 2011.

T E H N O L O G I J A  P Č E L A R E N J A

„Postoje dva načina za izbor mjesta za košnice u usjevima: ravnomjerno raspoređenih po čitavoj 
površini i u grupama oko usjeva. Bilo je vrlo teško sprovesti istraživanja kojima bi se oni usporedili. 
Ipak, ignoriranje ovih čimbenika i postavljanje košnica daleko od usjeva rezultira lošim učinkom 
oprašivanja. Jasan primjer onoga što se događa u ova dva slučaja postavljanja košnica, prikazan 
je na slici 1.

K
od nas se još uvijek malo ili nimalo posve-
ćuje pažnja oprašivanju poljoprivrednih 
usjeva pomoću medonosnih pčela. Rijetko 
se o oprašivanju govori kao o sastavnom 

dijelu uzgoja  biljaka, ali se zato dosta često doga-
đaju masovna stradavanja pčela uzrokovana trova-
njem pesticidima.

Ono malo slučajeva dobre suradnje s pčelarima 
uglavnom je vrednovano i (ne) plaćeno jer se podra-
zumijeva da će samim prisustvom pčelinjaka na par-
celi pčelar imati dobiti od izvrcanog meda, a o ugo-
voru i adekvatnoj naknadi da i ne govorimo. U svijetu 
je drugačije, a valjda i mi želimo biti dio njega. Tako 
je masovno nestajanje pčelinjih zajednica uvjetova-
lo da prosječan najam za oprašivanje po zajednici, 
prema podacima Saveza pčelara države Kalifornija, 
u 2011. poskupi na 158 dolara, za razliku od 151 
dolara koliko je iznosio prethodne godine. 

Ipak, kada se pčelinjak i nađe na nekoj parceli, ma-
hom se o izboru njegovog pložaja malo vodi računa. 
Ako pretpostavimo da sva pravila o postavljanju u 
odnosu na druge pčelinjake, puteve i ostalo iz kod 
nas davno donesenog Kodeksa, pčelari znaju i da ih 
se pridržavaju, ipak veoma često izbor mjesta odre-

đuje odobrenje vlasnika zemljišta ili pristupačnost 
čvrstog puta.

Kako da svima bude dobro? Potaknuti ovim pitanje-
njm, izdvojili smo dio iznimno opsežnog i studioznog 
rada na temu „Oprašivanje pčelama: tehnički podaci 
za potencijalne stranooplodne usjeve i voće opraši-
vanjem medonosnim pčelama u Zapadnoj Australiji“ 
Roba Manninga, direktora istraživanja u Servisu za 
usluge istraživanja i razvoj životinja u Južnom Pertu, 
u Australiji. 

Postoje dva načina za izbor mjesta za košnice u usje-
vima: ravnomjerno raspoređenih po čitavoj površini 
i u grupama oko usjeva. Bilo je vrlo teško sprovesti 
istraživanja kojima bi se oni usporedili. Ipak, ignori-
ranje ovih čimbenika i postavljanje košnica daleko 
od usjeva rezultira lošim učinkom oprašivanja. Jasan 
primjer onoga što se događa u ova dva slučaja po-
stavljanja košnica, prikazan je na slici 1. 
 
Ministarstvo poljoprivrede, u suradnji s pčelarima 
iz Federacije poljoprivrednika Zapadne Australije, 
udruženja zadruga Swan Settlers i Društva pčelara 
Zapadne Australije je sastavilo Kodeks za usluge 
oprašivanje pčelama. 

Oprašivanje, ali kako?

Dejan Kreculj, prof. 

fizike i pčelar
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Kodeks navodi: 
Košnice koje se koriste za profesionalne usluge 1. 
oprašivanja moraju biti strukturno ispravne, či-
ste i urednog izgleda. 
Košnice trebaju sadržavati pčele koje su uobi-2. 
čajeno mirne (nisu agresivne). 
Populacija pčela unutar košnice mora zadovo-3. 
ljavati sljedeće minimalne standarde: 

  - sadrže mladu maticu do 12 
    mjeseci starosti, 
  - nisu oboljela od zaraznih bolesti legla, 
    kao što je američka gnjiloća legla, 
  - sadrže minimalni broj okvira, 
    legla i pčela (tablica).

Košnice su na dva nastavka, osim nukleusa i 4. 
gdje su zahtjevi za oprašivanje - 8 i 10 okvira, 
ekvivalentni su jednom nastavku Langstrota. 
Pčelari i uzgajivači jasno će izreći svoje zahtje-5. 
ve u pisanom ugovoru. Ako su pojedinci postigli 
jedni s drugima usmeni dogovor, to mogu zami-
jeniti pisanim ugovorom.
Pojilice za pčele moraju biti daleko od stambe-6. 
nih objekata. 
Gdje je to moguće, košnice se nalaze prema 7. 
centru usjeva ili ravnomjerno raspoređene duž 
njega ili od uzgajivača traženom smjeru. Prak-
tično iskustvo u Kaliforniji pokazuje da su naj-

bolji rezultati kada su košnice u skupinama od 
oko 24 košnica.
Pčelari bi trebali izbjegavati lociranje pčelinjaka 8. 
u blizini javnih puteva i objekata. 
Pčelari će iskoristiti priliku da stručno upute 9. 
uzgajivače s pčelama i da ih uključe u opskrbu 
košnica prema standardima Kodeksa. 
Pčelari trebaju biti spremni da otvore nekoliko 10. 
košnica na zahtjev uzgajivača, ako je potrebno 
i on to želi, kako bi pokazao da je treći članak 
standarda Kodeksa ispunjen, treba pustiti da 
se pčele umire nakon što se smjeste na usjevu 
prije nego što se pokažu uzgajivaču.
Kodeks će biti besplatno dostupan na zahtjev 11. 
uzgajivačima koji traže plaćeno oprašivanje.

Ukratko, što se samih standarda pčelinjih zajednica 
tiče, može se reći da zahtijevaju: najmanje dva na-
stavka LR košnica, sedam ili više okvira legla koji su 
60 posto puni legla (ekvivalent do 7 000 cm² legla ili 
4 puna okvira), 25 posto ili više otvorenog legla, do-
voljno pčela za pokrivanje 7 do 10 okvira u plodištu, 
mladu maticu, najmanje 15 kg (sedam punih okvi-
ra) rezerve meda i dovoljno praznih okvira za daljnje 
skladištenje. 
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K
ako bih čitatelje - pčelare upoznao s tehnikom 
pčelarenja uz primjenu bioloških sredstava 
za suzbijanje bolesti i nametnika u pčelinjim 
zajednicama, opisat ću svoje iskustvo i po-

kazane rezultate u posljednjih 10 godina. Počeo sam 
pčelariti 1991. godine i tih godina problem broj jedan 
u pčelarstvu je bila varoa. Da bi taj problem postao još 
složeniji pojavom virusa Nosema cerane. Koliko je oz-
biljna situacija govori nam i to što su glavne teme znan-
stveno - stručnog skupa drugog državnog pčelarskog 
sajma u Beogradu bile bolesti pčela i pčelinjeg legla. 
Da bi prof. dr. J. Kulinčević naglasio da je varoa od 
njene pojave ’’vektor mikroorganizama virusa bakte-
rija i drugih’’, a Josef Ulz, ing. iz Austrije: ’’ Varoa je 
napasnik pčela u cijelom svijetu’’. Mr. sc. Violeta San-
trač: „Varoa destruktor - vampirski krpelj“.

A za Nosemu ceranae: prof. dr. Zoran Stanimirović: 
’’Nosema ceranae nameće energetski stres inficiranim 
pčelama, koji se ogleda u povećanju apetita i nivoa gla-
di’’, doc. dr. Jevrosima Stevanović: ’’Nosema ceranae 
smanjuje imunosni sustav kod svog domaćina.’’ 
Zajednički stav je da su varoa, nosema, uz pesticide, 
uzrok nestajanja pčela - pojava CCD sindroma.

POJAVA REZISTENCIJE NA KEMIJSKE PREPARA-
TE ZA ZAšTITU PČELA
Upotrebom kemijskih sredstava ugrožena je kvaliteta 
jedne od najzdravijih namirnica  koje čovjek koristi kao 
hranu i lijek. Znamo da je najlakše upotrijebiti kemijska 
sredstva, ali na osnovu dosadašnjih saznanja i činjeni-
ca pčelari moraju upotrebljavati biološka sredstva koja 
ne škode pčelama, pčelarima i potrošačima pčelinjih 
proizvoda.

Sintetička sredstva i aktivne tvari iz njih veoma brzo 
zagade pčelinje proizvode - kao što su vosak, pelud, 
propolis. Na moju sreću i sreću korisnika proizvoda 
mojih pčela, posljednjih 10 godina nisam imao ovih 
problema, a kolege pčelari koji su prihvatili moj način 
zaštite pčela i bez sujete prihvatili ono što sam objavio 
u ’’Pčelaru’’ 2/2008 godine, naslov: ’’Čarobni čaj’’ - o 
biološkom preparatu KAS - 81. Ja i danas  tvrdim da 
KAS - 81 zaslužuje taj epitet.

Od bioloških sredstava za zaštitu pčela koristim KAS 
- 81, okvir građevnjak, "APIGARD" (2008-2009) na 
jednom pčelinjaku) mravlju kiselinu 85-postotnu i ok-
salnu kiselinu.

Ovim člankom posebno se želim obratiti mlađim pče-
larima jer su oni odlučniji, povjerljiviji i spremniji za pro-
mjene. 

Lokacija pčelinjaka, broj zajednica kojima pčelarim i 
znanje koje posjedujem (u pčelarstvu ga nikad dosta) 
mi govore da pčelarstvo nije univerzalna stvar. Svaka 
košnica s pčelama je objekt za sebe, pa kada uzme-
mo u obzir nadmorsku visinu, vremenske uvjete, to od 
pčelara zahtijeva dosta umijeća, a pogotovo kod za-
štite pčela. Namjerno kažem zaštitu pčela jer bolesne 
pčele i pčelinje leglo, po mom shvaćanju, ne mogu se 
liječiti.

Na svim proizvodnim zajednicama koristim mrežaste podnjače ispod kojih u ladicama imam kartone 
sa crno-bijelim poljima (dobivenim od  instituta “Dr. Vaso Butozan“ iz Banja Luke, sl. 8) radi lakšeg 
prebrojavanja dnevno opalih varoa - kojih ima jako mali broj. Na okviru građevnjaku prebrojavali smo 
detaljno broj prisutnih varoa u leglu krajem lipnja 2009. - u 4 okvira poklopljena s obje strane (to je cca 8 
000 ličinki truta) našli smo samo 4 varoe i to na jednom okviru s jedne strane (sl. 8). Građevnjake potom 
nisam vraćao u košnice jer nije imalo svrhe. Pčele koje su dobivale KAS – 81 su mnogo vitalnije, bolje 
zimuju, brže se razvijaju u proljeće, vrijednije su, krupnije i produktivnije.

Biološka sredstva za zaštitu pčela
Svetozar Koldžaić, 
pčelar iz Priboja
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KAKO JA TO RADIM?
KAS – 81 čarobni čaj koristim prilikom unošenja hrane 
u bilo kojem obliku ili namjeni. Pripravak od pelina i bo-
rovih pupoljaka koristim od 1997. 

PRIPREMA KAS – 81:
1. Borovi pupoljci beru se u travnju, kada im je dužina 
oko 3 cm + 1 cm stare četine (sl. 1).
2. Mladi pelin bere se u svibnju kada je stabljika dužine 
oko 20 cm (sl. 2). 
3. Pelin u fazi punog cvjetanja u kolovozu (sl. 3)

KUHANJE PRIPRAVKA ’KAS – 81
•	U	emajliranu	posudu	(najbolje	od	15	litara	staviti	50	
grama borovih pupoljaka, 50 grama mladog pelina i 
900 grama pelina, branog u periodu cvjetanja, sa 10 li-
tara vode preliti mješavinu, poklopiti, kuhati na laganoj 
vatri 2,5 do 3 sata od vrenja. 
•	Pripravak	ostaviti	na	štednjaku	da	se	ohladi	i	odstoji	u	
trajanju od 6 do 8 sati, potom procijediti. Ovako se do-
biva oko 6 litara čaja, što je dovoljno za oko 150 litara 
šećernog sirupa ili pogače. Količinu pripremljenog čaja 
prilagodim broju zajednica i intenzitetu prihrane.

NAČIN UPOTREBE ’KAS – 81
•	Dobiveni	pripravak	(čaj)	uliti	u	staklene	boce,	čuvati	
na hladnom mjestu ne duže od 10 dana (u hladnjaku 
može više, a u plastičnim bocama u zamrzivaču cijelu 
sezonu). 
•	Na	1	litru	sirupa	stavim	40	ml	čaja	(1	kg	pogače)	-	sta-
vim po 50 ml, smanjujući vodu, a u pogaču smanjujem 
med u korist čaja. Prema rezultatima istraživanja do 
kojih su došli suradnici na Veterinarsko - sanitetskom 
institutu u Moskvi (A. J. Aleksandrov i J. I. Sutov). 
Njihova saznanja je dr. Jože Rihar primijenio i dobi-
vene rezultate objavio u "Slovenačkom čebelaru" br. 
9/1988. godine, a Jovan Kantar u članku objavljenom 
u "Pčelaru" 10/1995. - "Biljni preparat odlično sred-
stvo za nozemozu, a obara i varou." Njihova preporu-
ka je da se za proljetno i jesensko prihranjivanje u sirup 

1:1 dodaje KAS – 81. Za jesensku prihranu, da bi se 
dobio željeni rezultat, svaka zajednica treba dobiti od 6 
do 8 litara sirupa s dodatkom KAS-a, u 1 do 2 porcije. 

Za dopunu zimskih zaliha hrane iznijet ću jedan intere-
santan način primjene KAS – 81.

Za ovu prihranu koristim sirup (1,6 kg šećera na 1 litru 
vode prema autoru Taranovu, knjiga: "Hrana i ishra-
na pčela"), s dodatkom KAS – 81. Mješavinu ulijem u 
tanke vrećice za zamrzivač, približno 1,5 litru po vrećici 
(slika 4). Optimalno vrijeme za prihranu je oko 15. ruj-
na, da bi se zimske pčele zaštitile od iscrpljivanja kod 
prerade sirupa. U ovo doba u plodištu ima dosta legla, 
a i velikih vijenaca meda. Na plodište postavim polu-
nastavak ili nastavak (slika 5). Iz sredine izvadim 4 do 5 
okvira iz dodanog nastavka i u taj prostor stavljam vre-
ćice sa sirupom (zavezane) direktno na satonoše plo-
dišta (slika 5) ili otklonim iz zbijega plastičnu hranilicu, 
postavim plastičnu foliju sa izrezom za izlazak pčela i 
vrećice sa sirupom stavim na poklopnu dasku.

Pčele će i u jednom i u drugom slučaju za 3 do 4 dana 
odnijeti danu im hranu i pohraniti je u dodani nastavak. Peti 
dan otvaramo košnicu, vadimo prazne vrećice, ako smo 
vadili okvire, vratimo ih na krajeve i dodano tijelo stavljamo 
na podnicu ispod plodišta (sl. 7). Kako bude izlazilo leglo, 
pčele će med iz dodanog nastavka prenijeti gdje je bilo le-
glo, i gde će se formirati i zimsko klupko i javiti prvo leglo. 

Smirnov, Karpov, Popov, Pčelovodstvo br. 87, opisu-
jući djelovanje KAS – 81 kažu da dodan prehrani on 
djeluje preko hemolimfe na varou, sve dok u košnici 
ima hrane u kojoj je prisutan.
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Djelovanje na nosemu preparata KAS – 81 koje su pro-
vjerili slovenski znanstvenici na čelu sa prof. Jožom 
Riharom pouzdana je garancija da je pronađena pra-
va zamjena za fumagilin.

REZULTATI PRIMJENE KAS – 81
Moje uvjerenje u izuzetnu kvalitetu preparata KAS - 
81 potvrđen je od strane stručnih ustanova. Iz uzor-
ka pčela i uzorka voska, dostavljenih  u ožujku 2010. 
Veterinarskom institutu "Dr. Vaso Butozan" u Banja 
Luci, nije utvrđeno prisustvo Nosema cerane niti No-
sema apis, niti prisustvo uzročnika američke gnjilo-
će legla (prethodno sam izvršio kompletnu zamjenu 
ranije nabavljanog voska i posljednjih 6 godina sam 
radim satne osnove od voska sa svog pčelinjaka). 
Krajem lipnja 2009. godine uzorke pčela smo kolega 
Ratomir Filipović iz Nove Varoši (i on koristi KAS - 81) 
i ja poslali na Institut za veterinu u Kraljevo. Komple-
tan nalaz bio je negativan na prisustvo patogena. 

Moji pčelinjaci su locirani na mjestima gdje gotovo 
svake godine medi medljika. Nisam imao pojavu pro-
ljeva, nozemoze, a da ne govorim o gubicima, isto 
kao i  kod drugih  pčelara koji koriste KAS – 81, a što 
nije slučaj sa zajednicama pčelara koji koriste kemij-
ske preparate. Najvažnija stvar je da su pčelinji proi-
zvodi oslobođeni od ostataka kemijskih sredstava, a 
potrošači zaštićeni, što je i potvrđeno od ovlaštenih 
laboratorija.

Na svim proizvodnim zajednicama koristim mrežaste 
podnjače ispod kojih u ladicama imam kartone s cr-
no-bijelim poljima (dobivenim od  instituta “Dr. Vaso 
Butozan“ iz Banja Luke, sl. 8) radi lakšeg prebroja-
vanja dnevno opalih varoa - kojih ima jako mali broj. 
Na okviru građevnjaku prebrojavali smo detaljno broj 

prisutnih varoa u leglu krajem lipnja 2009. - u 4 okvira 
poklopljena s obje strane (to je cca 8 000 ličinki truta) 
našli smo samo 4 varoe i to na jednom okviru s jedne 
strane (sl. 9). Građevnjake potom nisam vraćao u koš-
nice jer nije imalo svrhe. Pčele koje su dobivale KAS 
– 81 su mnogo vitalnije, bolje zimuju, brže se razvijaju 
u proljeće, vrijednije su, krupnije i produktivnije. 

NA šTO OBRATITI PAžNJU KOD PRIMJENE KAS – 81
Pelin ima različite nazive, ja ga berem po Pelagiću, 
Artemisia absintium. Raste i do metar visine (sl. 10).  
Ne ga brati pored puteva jer su mu listovi prljavi i lako 
upijaju toksine i teške metale, a pogotovo olovo iz is-
pušnih plinova. Sirovine brati, sušiti i skladištiti kao 
sve ostale čajeve. Ne dolijevati pripravak pri kuhanju i 
pravilno ga skladištiti do upotrebe.

Sirup davati predvečer jer može doći do grabeža, prem-
da se pčele koje dobivaju KAS – 81 znaju braniti. Ako 
se koriste vrećice za prihranu, paziti da se ne probuše 
prilikom stavljanja između okvira. Da ne ostane „zaro-
bljen zrak“ u vrećicama, treba ga obavezno istisnuti. 
Ne bušiti vrećice - jer će to pčele same napraviti. 

Kolege pčelari, pčelariti uz pomoć bioloških sredsta-
va u početku nije jednostavno. To su dobra i efikasna 
sredstva i načini te ih treba koristiti. Tko se osloni na 
njih ima uvjete da ih na vrijeme i pravilno primjeni. Po-
zivam naše stručnjake iz ovog područja da stručno 
obrade KAS - 81, te nudim svoje iskustvo i znanje.
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Primjena meda u 
prehrani dijabetičara
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S obzirom na svoj sastav, med popravlja metabolizam i opći zdravstveni status, a s obzirom na to 
da su dijabetičari dovoljno tehnički opremljeni i mogu  sami „snimiti“ šuk-profil (razinu šećera u krvi 
tijekom nekoliko dana), pa na osnovu tih vrijednosti se može pravilno dozirati inzulin i odrediti ka-
lorična vrijednost i sadržaj pojedinih obroka), neprocjenjiva šteta za dijabetičare bi bila da med ne 
koriste u redovitoj prehrani. Još jedan vrlo važan razlog za korištenje meda je: nijedna druga hrana, 
osim peluda i matične mliječi, nema ni približno tako bogati kemijski sastav kao med. 

P
rimjena meda kod dijabetičara, prema shva-
ćanju i preporukama konvencionalne medi-
cine, osim manjeg broja liječnika, potpuno 
je neprihvatljiva. Po svemu sudeći, u ovom 

slučaju je neopravdano stavljen znak jednakosti iz-
među meda i šećera ili možda postoje i drugi, nama 
nepoznati, razlozi. Iako med sadrži veliki postotak 
ugljikohidrata, uopće ne stoji tvrdnja da ga dijabeti-
čari ne bi trebali koristiti u prehrani. Naime, nektar-
ski med kod šećerne bolesti daje dobar terapijski 
efekt zahvaljujući prisutnosti visokog udjela frukto-
ze i minerala: berilij, mangan, kalcij, stroncij, barij, 
i vitaminima koji djeluju slično inzulinu i stimuliraju 
pankreas u produkciji hormona, ali med bogatstvom 
i drugih mikroelemenata povoljno djeluje na meta-
bolizam, pa na taj način ima vrlo povoljan utjecaj na 
zdravlje dijabetičara, svakako i onih koji nisu dija-
betičari. Kod dijabetičara, prednost se daje vrstama 
meda koje imaju relativno više fruktoze. To je prije 
svega bagremov, ali i sve druge vrste meda koje 
sporije kristaliziraju. 

Istraživanja na ovu temu su napravljenja u velikom 
broju zemalja, osobito u Rusiji,  Rumunjskoj, Bugar-
skoj, Egiptu, Švicarskoj i konačni stav znanstveni-
ka je da pravilno doziran med povoljno utječe na 
zdravlje dijabetičara.

Dr. Mamdouh Abdulmaksoud Mohamed Abdulra-
hman, profesor pedijatrije na Ain Shams Sveučili-

štu u Kairu, u svom stručnom referatu BEE HONEY 
THERAPY IN DIABETIC VOLUNTEER na Kongresu 
apiterapeuta "Apimedica 2006" u Ateni, je istaknuo: 
- Terapija medom je pomogla da se umanje smet-
nje koje su u vezi s dijabetesom (povišen krvni tlak, 
angina, dislipidemija) usprkos trajno povišenom 
šećeru u krvi. (Bee honey therapy helped alleviate 
the disorders associated with diabetes (hyperten-
sion, angina, and dyslipidemia) despite the persi-
stence of high blood sugar.) Dalje je prof. Mamdouh 
posebno naglasio da pacijenti u promatranom pe-
riodu nisu doživljavali komu i ketonuriju, nisu imali 
probleme s očima, bubrezima i stopalima i nisu imali 
komplikacija na perifernom i centralnom živčanom 
sustavu. Dakle, nisu imali osnovne i najteže proble-
me koji prate dijabetes. Doduše, prof. Mamdouh je 
radio s dijabetičarima tipa 2 i isključio je antidijabe-
tike, ali je uvjerljivo dokazao i objavio da korištenje 
meda kod dijabetičara tipa 2 ima povoljan utjecaj 
na očuvanje zdravlja i poboljšanje kvalitete života.
 
Kako riješiti trajnu dilemu: Mogu li dijabetičari tipa 1 
koristiti med u prehrani? 

Zbog gomilanja glukoze i masnoća u krvi događa se, 
jer metabolizam ne vrši kvalitetnu razmjenu na sta-
ničnoj razini, „prljanje  krvi“ i s vremenom dolazi do 
zakrčenja i propadanja sitnih krvnih sudova i propa-
danja živaca, zatim do taloženja toksina u mišićnim 
tkivima, mokraćne kiseline u  zglobovima i na drugim 
lokacijama, što uzrokuje ketoacidozu i izaziva brojne 
komplikacije: od oticanja, najčešće stopala i skoč-
nog zgloba, ishemije srca i cjelokupnog kardiova-
skularnog sustava, preko slabe prehrane mozga, do 
problema s vidom i živčanim sustavom, artritisom i 
sl. Posljedice ovakvog stanja su: ubrzano starenje, 
gubitak radne sposobnosti i izvjesnih funkcija orga-
nizma, često se zbog gangrene događaju amputaci-
je na donjim ekstremitetima itd.

S obzirom na svoj sastav, med popravlja metaboli-
zam i opći zdravstveni status, a s obzirom na to da 
su dijabetičari dovoljno tehnički opremljeni i mogu  
sami „snimiti“ šuk-profil (razinu šećera u krvi tijekom 
nekoliko dana), pa na osnovu tih vrijednosti se može 
pravilno dozirati inzulin i odrediti kalorična vrijed-
nost i sadržaj pojedinih obroka), neprocjenjiva šteta 
za dijabetičare bi bila da med ne koriste u redovitoj 

Branko Končar, 
pčelar i samostalni 
istraživač u području 
apiterapije
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prehrani. Još jedan vrlo važan razlog za korištenje 
meda je: nijedna druga hrana, osim peluda i matič-
ne mliječi, nema ni približno tako bogati kemijski 
sastav kao med.  

Smatram nužnim istaknuti rad dr. Stefana Bogdano-
va iz Bugarske, koji se apiterapeutskim znanstvenim 
radom bavi u Švicarskoj. Naime, dr. Bogdanov na-
vodi da redovita upotreba meda sa visokim antiok-
sidativnim svojstvima vodi do smanjenja rizika od: 

Kancerogenih bolesti•	
Kardiovaskularnih bolesti i ateroskleroze•	
Alzhajmerove bolesti•	
Katarakte •	
Preranog starenja•	
Osteoporoze•	

Dalje dr. Bogdanov ističe:
Antibakterijska aktivnost meda pomaže u savla-•	
davanju bakterijskih poremećaja u probavnom 
traktu i djeluje protiv gripe.
Antioksidativna svojstva meda mogu smanjiti •	
rizik od nekih kroničnih bolesti. 
Med povećava kapacitet ljudskog tijela u borbi •	
protiv infekcija.
Med ima korisne utjecaje kod hepatitisa A i •	
ozračenih pacijenata.
Med posjeduje antimutagena (anti-canceroge-•	
netic) svojstva.
Med postiže snažna antibakterijska djelovanja u •	
njezi zubi. 

U prilog preporuke za korištenje meda kod 
dijabetičara tipa 1 svakako ide i iskustvo autora 
ovog rada, koji će ove (2011.) godine napuniti 30 
godina dijabetičkog staža na inzulinu i 14 godina 
redovnog konzumiranja meda, doduše i drugih 
pčelinjih proizvoda. Dakle, budući da sam pčelinje 
proizvode, razumljivo - najviše med, stavio u svakod-
nevni jelovnik, riješio sam se čestih mišićnih neural-
gija, vrlo neugodnih išijalgija, čestih hipoglikemija 
i noćnih ustajanja na mokrenje, iako se ponekada 
dogodi da visina glukoze bude preko dozvoljene. 
U posljednjih 13 godina sačuvao sam fundus oka i 
dioptriju na istom nivou, mada povremeno koristim 
metodu “med u oko” i češće  metodu “pčelinji ubod 
u sljepoočnicu”. Potpuno sam slobodan od edema 
i drugih problema na nogama i ne pamtim kada 
sam imao gripu. Zaustavio sam proces preranog 
starenja, koji je prije 15 godina bio u progresiji i sa-
čuvao krvni tlak i radnu sposobnost. Osim poslova 
na pčelinjaku i u voćnjaku, svakodnevno se bavim 
blažim fizičkim vježbanjem.  
 
KAKO I KOLIKO UZIMATI MED?
Dijabetičarima se preporučuje 40 do 50 grama meda 
dnevno, i to 4 do 5 puta po 10 grama (žlica za kavu), 
pola sata prije ili 2 sata poslije obroka. Med pomije-
šan sa cimetom (1 000: 50 grama) osobito se prepo-
ručuje dijabetičarima. Kada počnemo uzimati med, 
treba adekvatno smanjiti ostale ugljikohidrate. To 
znači da za istu kaloričnu vrijednost smanjimo kruh, 
grah, krumpir ili voće. Med je najbolje prije upotrebe 

otopiti u čaši tople vode ili držati u ustima dok se 
potpuno resorbira. Ako med uzimamo na ovaj način, 
onda to možemo činiti u bilo koje vrijeme, ali ipak 
dovoljno daleko od redovnih obroka, da izbjegnemo 
nepotrebno povećanje glukoze u krvi. 

NAČIN PREHRANE
Za dijabetičare je važno da hranu uzimaju češće i u 
manjim obrocima. To bi svakako bilo korisno i oni-
ma koji nisu dijabetičari. Obroci trebaju biti kalorijski 
odmjereni i uvijek u isto vrijeme. Obroka ne treba 
biti ispod 5 i razmak između njih treba biti od 3 do 4 
sata. Kada iz načina prehrane isključimo velike obro-
ke, stavljamo se u poziciju da tijekom dana nikada 
više nećemo imati ekstremno visoku razinu glukoze 
u krvi. 
Iako se na mnogim mjestima može čuti i pročitati da 
se prehrana dijabetičara ne treba bitno razlikovati od 
prehrane zdravih osoba, oboljeli od šećerne bolesti 
ipak trebaju posebnu pažnju posvetiti načinu pre-
hrane. U tom smislu iz prehrane treba isključiti:

šećer i bijelo brašno•	
teška jela sa zaprškama i umacima•	
soju i sve proizvode od soje•	
margarin•	
alkohol i duhanski dim•	
čokoladu i kavu•	
umjetne zaslađivače (natren i dr. u kojima je ak-•	
tivna supstanca aspartam) i industrijske sokove 
i sva pića sa umjetnim zaslađivačima, također i 
žvakače gume koje posjeduju aspartam 
svu konzerviranu hranu; sušene mesne proizvo-•	
de i prerađevine, pa i konzervirano mlijeko
genetski modificiranu hranu•	
jela se ne smiju podgrijavati – vrijedi i za zdrave •	
osobe.

U PREHRANI TREBA OGRANIČENO KORISTITI:
tjestenine•	
slatko voće•	
prirodno vino (2 dcl dnevno, autor ovoga teksta •	
koristi 2x0,03 domaće rakije)
crveno meso i masnoće životinjskog porijekla•	
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U PREHRANI SE PREPORUČUJE:
riblje meso i meso od peradi bez kožica•	
mliječni proizvodi i jaja iz seoske proizvodnje, •	
bez koncentrata i aditiva
povrće i voće proizvedeno bez kemijskih tre-•	
tmana - što više jesti u svježem stanju 
svježe voće i povrće treba uzimati 20 minuta pri-•	
je ili 2 sata poslije obroka
kruh od žitarica koje su integralne i kemijski netretirane•	
kruh nikada ne jesti svježi – najbolji je prepečeni •	
ili kada odstoji 24 sata
voda treba biti iz čistih izvora, bunara - ako je •	
pitka, ne iz vodovoda ili markera i do 4 posto od 
tjelesne težine dnevno
biljna ulja•	
kuhane žitarice, klice od žitarica i sokovi od bi-•	
ljaka mladih žitarica

Tijekom godine poželjno je osigurati, makar na početku 
svakog godišnjeg doba, u trajanju od 3 do 4 tjedna:

Jednu jušnu žlicu mješavine meda i svježeg pe-•	
luda (80:20) dnevno. Navečer se ova mješavina 
stavi u kefir, kiselo mlijeko ili sirutku, pa se sutra-
dan popije pola sata prije doručka ili
jednu jušnu žlicu mješavine meda i matične mli-•	
ječi otopiti u čaši tople vode ili čaja i popiti pola 
sata prije ručka (1 kg meda se pomiješa sa 10 
g svježe matične mliječi). Ova doza predstavlja 
300 mg matične mliječi. 
Uz svaki obrok se konzumira po jedna čajna žli-•	
ca sjemena koprive u medu (900 grama meda 
se homogenizira sa 100 grama suhog sjemena 
koprive).
U pripremljeni napitak, bilo da uzimamo pelud u •	
medu ili matičnu mliječ u medu, ukapa se po 20 
kapi 20 do 30 posto alkoholnog ekstrakta pro-
polisa.

VITAMINSKA PODRšKA

Vitamin C je najmoćniji antioksidans koji nam osi-
gurava uredan imunosni sustav i ako ga unosimo 
u kontinuitetu - daruje nam dobro zdravlje. Vitami-
na C ima u: šipku, crnom ribizlu, crvenoj i zelenoj 
paprici, hrenu, šumskim jagodama, prokulicama, 
kiviju, jagodama, kelju, korabi, karfiolu, zelenoj 
salati, špinatu, narančama, grejpfrutu, limunu, ku-
pusu, crvenom ribizlu, maslačku, mandarinama... 
C vitamin se može osigurati uzimanjem dvije table-
te šumećeg ili 2 g C vitamina u bilo kojem obliku. 
Veća količina vitamina C ne smeta organizmu jer ga 
jetra neškodljivo izlučuje.

Bogatstvo vitamina i minerala se nalazi u tek pro-
klijalim sjemenkama žitarica i leguminoza. Prepo-
ručuje se dva puta dnevno uzimanje klica koje 
se prije upotrebe pomiješaju s jogurtom, kiselim 
mlijekom, mladim sirom, kefirom ili medom. Tek 
proklijale sjemenke (i grah) mogu se pripremati i u 
kuhanim jelima. 
 
POSEBNE NAPOMENE

Potrebno je obratiti pažnju da ne spavamo ili tije-
kom dana ne boravimo na mjestima gdje postoje 
štetna elektromagnetna zračenja. Radiestezisti to 
mogu kvalitetno ispitati.

Osim cigareta i alkohola, nužno je izbjegavati 
umjetne mirise - uključujući kozmetiku, sapune, 
šampone, naftalin.
 
Moramo osigurati da stolica bude ureda. U tom 
smislu opstipaciju, kao ni proljev, ne treba tolerirati, 
ali je važno da to osiguramo načinom prehrane i 
korištenjem ljekovitog bilja. 

Način života treba isključiti stres ili ga dovesti na 
prihvatljivu razinu. Iz života bezuvjetno treba izba-
citi mrzovolju, nervozu, neraspoloženje, sukoblja-
vanje bilo koje vrste. Svakodnevnu komunikaciju 
treba organizirati da bude tolerantna, da zrači ve-
drinom, dobrom voljom i dobrom namjerom. 

Svakom dijabetičaru glavni cilj treba biti da ga veliki 
udio glukoze tijekom noći ne diže na mokrenje. Da 
bismo to postigli, potrebno je primijeniti odgovara-
juću organizaciju života, osobito način prehrane, a 
poslije 18 sati dopušteno je 2 dcl tekućine.
 
Preporučuje se blago vježbanje i  šetnje ili boravak 
u planini i u prirodi svakodnevno ili barem 2 do 3 
puta tijekom tjedna, po 1 sat dnevno. 

Doziranje inzulina ili drugih antidijabetika potrebno 
je usuglasiti s novim načinom prehrane.

Spavanje u trajanju od šest do osam sati bezuvjetno 
treba organizirati između 22 i 6 sati. Tijekom dana 
se preporučuje meditacija ili san do 30 minuta.
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Legalizacija alkoholnih pića
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Č
esto smo u (ne)prilici kada nakon zimskih gu-
bitaka pčela treba pretopiti okvire, a u njima 
se nalazi dosta meda. Takav med nije za vr-
canje jer mu je sadržaj vlage uglavnom pre-

velik, ali je zato idealan da od njega napravimo dobru 
rakiju od meda – medovaču. Dodajući medu vodu i 
vinski kvasac, uz poštivanje temperaturnih uvjeta, fer-
mentiramo med, a kada proces završi - pečemo rakiju. 
Često u svom posjedu imamo i nekakav voćnjak na 
kojem se uvijek nađe pokoja voćka koja završi u bačvi, 
a kada dođe vrijeme od njih se ispeče rakija.

Ne poznajem niti jednog pčelara koji nije probao proi-
zvesti i vlastitu medicu, kako bi mogao počastiti svoje 
goste i prijatelje. Neki od tih pokušaja, ovisno o recep-
turi i sirovinama, mogu iznjedriti zaista ukusne i dopad-
ljive proizvode. Osim klasične medice, rade se još i 
likeri od višanja, zelenih oraha, šipka, jagode itd, a 
ponekad i uz dodatak raznih trava. Kako se bavimo 
pčelarstvom, logično je da su likeri zaslađeni medom, 
a ne šećerom, jer im time želimo dati osebujnost i pre-
poznatljivost. Tu je još i proizvodnja medovine – pića 
nastalog fermentacijom meda i vode. Spomenut ću i 
proizvodnju octa od meda jer on nastaje kao produkt 
octenog vrenja medovine. 

Svima je zajednički proizvod alkoholno piće koje, kada 
je već u njega uloženo puno truda i rada, treba ponuditi 
na tržištu. Tu nastaju problemi jer su propisi koji reguli-
raju ovakvu proizvodnju strogi, ali i mnogima nepozna-
ti. Da bi krenuli u jednu takvu proizvodnju - moramo 
sve staviti na papir, pa tek onda donijeti odluku. 

Po pitanju propisa, proizvodnja alkoholnih pića od 
meda identična je proizvodnji bilo kojeg drugog al-
koholnog pića proizvedenog od voća, pa se na sve 

primjenjuje isti Pravilnik o trošarinama. Legalizacija 
proizvodnje je jedan od puteva kojim se može krenuti. 
Ne kažem da je to pravi put za sve, ali sigurno je da 
će netko pronaći sebe upravo na njemu. Kao prvo, da 
bi proizvodili alkoholna pića – rakije, moramo posje-
dovati zemljište na kojemu uzgajamo voće od kojeg 
proizvodimo alkoholno piće. Taj je podatak nužan 
kod prijave u carinarnici. Ako za proizvodnju alko-
holnog pića ne koristimo voće već med, tada nam 
voćnjak nije potreban.

Kao destilateri alkohola, ako posjedujemo vlastiti ko-
tao za destilaciju, trebamo se prijaviti u registar de-
stilatera, u Ministarstvu poljoprivrede. Oni koji ne po-
sjeduju vlastiti kotao, mogu ga posuđivati, ali je vlasnik 
kotla dužan voditi evidenciju kome je davao kotao i 
koliko je na taj način i kod koga proizvedeno alkohola. 

Pri prvom posjetu carinarnici nadajmo se da ćemo 
imati sreće i naići na osobu koja će nam pomoći da 
prikupimo potrebnu dokumentaciju i uputi nas na 
pravo mjesto za to. Kao mali proizvođači alkoholnih 
pića prijavljujemo se carinarnici nadležnoj prema svo-
me sjedištu, odnosno prebivalištu, a prijavljujemo se 
na Obrascu PUR u Registar trošarinskih obvezni-
ka, najkasnije osam dana prije obavljanja registrirane 
djelatnosti. Tada postajemo proizvođač trošarinskih 
proizvoda izvan sustava odgode, što nas obvezuje da 
uplaćujemo trošarinu za cjelokupnu proizvodnju, i to u 
roku 15 dana nakon prijave proizvodnje. 

U Ministarstvu zdravstva, Ksaver 200 a, trebamo re-
gistrirati objekt i dobiti rješenje kojim zadovoljavamo 
minimalne tehničke uvjete, da bi se bavili proizvod-
njom alkohola.

Nakon proizvodnje, alkoholno piće nosimo na analizu 
u ovlašteni laboratorij, kako bi se utvrdila pravilnikom 
predviđena kvaliteta. Tom analizom utvrđuje se sadr-
žaj štetnog metil alkohola, teških metala i sl. Od ove 
analize nekome se može zavrtjeti u glavi, ali ne od me-
tilnog alkohola, već od njene cijene - od 800 do 1 000 
kn, ovisno o laboratoriju. Osim ove, radi se i analiza 
postotka alkohola, koja nam služi da bi smo točno izra-
čunali iznos trošarine za alkohol. Na litru apsolutnog 
(100 posto) alkohola plaća se 53 kn trošarine. Znači, 
ako proizvedemo medicu koja sadrži 25 posto alkoho-
la, tada ćemo za 4 litre medice (4x25 =100) platiti 53 
kune trošarine. 

U carinarnici se prijavljuje proizvodnja i naručuju mar-
kice Ministarstva financija Republike Hrvatske za pa-
kiranja od 0,25 do 5 litara. Markice možemo naručiti 
u većoj količini i ne moraju odgovarati proizvedenim 
količinama alkohola, a i zbog toga što im je cijena 4-5 
kuna za 100 komada. Trošarinske markice imaju na 
sebi oznaku volumena i naručuje se za svaki volumen 

Milanko Barać, 
pčelar iz Zagreba
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potreban broj markica. Proizvođač je dužan markice li-
jepiti na sva pakiranja i o potrošenim markicama voditi 
evidenciju, a redovito - do 20. u mjesecu, za prethodni 
mjesec podnositi izvješće carinarnici. Obrasci koji se 
moraju popunjavati: mjesečno izvješće o stanju za-
liha, primljenim, proizvedenim, otpremljenim i uve-
zenim količinama te obračunatoj trošarini na alkohol 
i alkoholna pića (MI_AL), mjesečno izvješće o preu-
zetim, utrošenim i vraćenim posebnim markicama 
za označavanje alkohola i alkoholnih pića (MU_AL) i 
dnevni obračun trošarine na alkohol i alkoholna pića 
(DOT_AL) – samo kod prijave proizvodnje.

Nabava ambalaže nije ni malo beznačajna za buduć-
nost našeg proizvoda jer osim stalne i ujednačene 
kvalitete proizvoda, samo pažljivim odabirom i pri-
mamljivim izgledom ambalaže možemo imati uspjeha 

kod potrošača. Ostaje još da se svaka boca opremi 
naljepnicom s odgovarajućim podacima, u skladu s 
Pravilnikom o označavanju, reklamiranju i prezentira-
nju hrane i da se krene na tržište. Osim punog naziva 
i adrese proizvođača, na naljepnici još mora pisati i 
naziv proizvoda, volumen, postotak alkohola, ali i 
neki drugi podaci, ovisno o vrsti i sastavu alkohol-
nog pića. Proizvodnja alkoholnih pića je obuhvaćena 
nizom pravilnika i zakona, koje svakako moramo pratiti 
i u skladu s njima i postupati. 

Ovakva proizvodnja i plasman na tržište zahtijevaju ve-
like početne troškove, što zahtijeva i veću proizvodnju 
i dodatni angažman, kako bi troškovi po jedinici proi-
zvoda bili što manji. Takvo alkoholno piće treba pravil-
no prezentirati i omogućiti potrošačima da ga upozna-
ju, a za to trebamo biti stalno prisutni na natjecanjima, 
izložbama i sajmovima. 

Ako se na kraju i ne odlučimo na registraciju proizvod-
nje alkoholnih pića, ostaje nam za utjehu mogućnost 
da za svoje potrebe proizvedemo do 20 litara 100 po-
stotnog alkohola, što preračunato u 33-postotnu me-
dicu iznosi 60 litara. Naravno da takav proizvod može 
poslužiti isključivo za vlastitu upotrebu.

Na kraju, ne treba zaboraviti da se moramo strogo dr-
žati propisa jer su kazne za nepridržavanje propisa za 
fizičke osobe relativno male (2 000 do 10 000 kn), ali 
su za registrirane proizvođače od 20 000 do 500 000 
kuna. Tko voli nek’ izvoli. Živjeli!

Male tajne velikog pčelara

R E P O R T A Ž A

Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela

Nenad Martinjak za pčelarstvo se počeo za-
nimati 1988. godine kada je u dvorištu svog 
punca ugledao 8 dotrajalih košnica, a s obzi-
rom na prirodu njegovog strojarskog zanima-

nja i unatoč podsmijehu okoline, odlučio je "inženjerski" 
preurediti te „pčelinje kućice“ kako bi se u njima i nasta-
nile medne zujalice, i sve ostalo je povijest. 

Već je sljedeće sezone njegov pčelinjak bio bogatiji za 2 
košnice te se sa 10 pčelinjih zajednica smatrao pravim 
pčelarom, što iz današnje perspektive vlasnika 150 koš-
nica smatra smiješnim. Ipak, tadašnjem novopečenom 
pčelaru Martinjaku nije trebalo dugo da skuži sve tajne 
medarskog zanata pa je već 1989. otpočeo niz broj-
nih inovacija. Tako je osmislio svoj 1. patent – uređaj 
za dimljenje varoe, za koji skromno kaže da je to samo 
električni grijač od 12 V, kako bi se u sjeverozapadnom 
dijelu Hrvatske reklo – šrajzl.

Osim što je skroman, pčelar Martinjak je iznimno radi-
šan, doslovno je „stalno u pogonu“, pa mu noćni rad 
voditelja smjene u elektrani pogoduje, gdje mu kao stro-

jaru parnih i plinskih turbina, okruženom strojevima, sva-
šta „padne na pamet“. Tako je došao na ideju kliješta 
za nošenje bačvi, po principu nekadašnjeg podizanja 
šina na pruzi. 

Transportna (lift) kolica koja je preuredio prije 2 godine 
i napravio lift na njima za transport bačvi – kako bi se 
bačva mogla jednostavnije podignuti, samo je jedan od 
brojnih njegovih izuma do kojih dolazi, među pčelarima 
popularnom, metodom pokušaja i pogrešaka.
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Ipak, najviše se pročulo za njegov izum – efikasan otkla-
pač saća od flaksa malog formata koji 20 puta ubrzava 
skidanje voska s okvira i pritom ne oštećuje drvo. S 
obzirom na to da je stroj u mjesec i pol dana napravljen 
većinom od otpadnog materijala, sama izrada je Nena-
da stajala svega stotinjak kuna, dok tržišna vrijednost 
njegovog otklapača danas iznosi 7 do 8 tisuća kuna, 
što, kada je započeo izradu, nije mogao ni zamisliti.

- Kada sam krenuo izrađivati stroj počeo sam s jednim 
određenim nepovjerenjem, no to me nije pokolebalo da 
ga završim i probam. Da danas pravim takav stroj, sigur-
no bih uložio više novaca u materijale i kvalitetu izrade jer 
se to dugoročno isplati. Ovaj moj stroj je napravljen od 
otpadnog materijala i sve je osim flaksa i semeringa 
iskorišteno od nečega, pojasnio je Martinjak i naglasio 
da iako je otklapač saća rađen isključivo za Až okvire, 
može se izraditi i za druge vrste košnica – treba samo 
napraviti drugačiji prihvat okvira.

Nenadov otklapač mednih poklopaca posjeduje sna-
gu motora 1 KW i brzinu od 2 400 okretaja u minuti, a 
potreban mu je izvor struje od 220 V. Trofazni motor je 
pruredio u jednofazni, koji je velikog obima i težine jer 
treba imati na umu da velika proširenja na nekim okviri-
ma iziskuju snagu.

- Probao sam sa 0,75 KW motorom no morao sam ga 
zamjeniti za jači jer se ponekad gušio u radu, objašnja-
va ovaj iskusni strojar.

Brzina otklapanja ovisi najviše o pčelaru (radniku) i traje 
od 3 do 5 sekundi. Vrlo važna stvar je da se kod otkla-
panja čisti i vosak na okviru, a ne oštećuje drvo. Jedi-
no ostaje onaj dio koji se nalazi s gornje ili donje strane 
okvira koji se čisti ručno. Osim jednostavne konstrukcije, 
mogućnosti podešavanja okvira, funkcionalnosti, vre-
menske uštede, kvalitete rada, prednost ovog uređaja 
je i u dugotrajnosti flaksa, što se ogleda na njegovih 150 
košnica, koje su već dvije sezone bez traga oštećenja.

Prijenos se vrši remenski, i to preko pomoćne remenice, 
koja služi kao natezač i mijenja smjer drugoj remenici, 
tako da se remenice pogonske osovine vrte u suprotnim 
smjerovima. Budući da jedan remen "vozi" na pravu, a 
drugi na krivu stranu bilo bi dobro da je remen nazu-
bljen, savjetuje Martinjak.

Na osovine je posložen flaks u dva reda, i to jedan do 
drugog, debljine 3 mm. Flaks je učvršćen limom i za-
jedno kroz probušenu osovinu pričvršćen kromiranim 
vijcima. 
Vodilice za okvire su napravljene od nehrđajućeg lima, 
savinutog u profil za kojeg su pričvršćene opruge (fede-
ri) i vodilice koje vraćaju okvir izvan radnog dijela nakon 
skidanja, pa  se okvir može uzeti rukom. 
Također, ne trebate se bojati ako prsti dospiju na flaks 
jer se osim malo boli ništa neće dogoditi, tvrdi ovaj ino-
vator koji je mislio i na zaštitu pčelara pri radu. Tako je 
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zaštita od prskanja voska napravljena od tankog nehr-
đajućeg lima, a okvir od običnih cijevi kakve je u tom 
trenutku imao. 

Jedna od mana je da se med ne čisti brzinom kao kod 
ručnog otklapanja. Tu se uslijed velike brzine vrtnje flak-
sa događa ulazak zraka u strukturu meda, stoga treba 
malo dulje da se razbistri. Mana je i što otklapač treba 
izvor struje od 220 V, pa je na terenu potreban agregat 
jače snage.

- Vjerujem da sam nekima pomogao idejom jer jedno-
stavnost ovog uređaja i kvaliteta očišćenog okvira, pa 
nadalje brzina, su ono što je pčelarima potrebno, ka-
zao je Martinjak, naglasivši da ne traži nikakvu zaštitu 
svog patenta, stoga je svima dozvoljeno kopiranje jer 
smatra da pčelari trebaju eksperimentirati kako bi sebi 
olakšali posao.

Osim što je inovativan, Nenad Martinjak je i ekološki 
osvješten – sve reciklira, pa je svoj najbolji izum - otkla-
pač saća izradio od otpadnog materijala. Iako posjedu-
je dvije rotacijske košnice (namijenjene baš za ekološko 
pčelarstvo) i pokušava što više pčelariti na ekološki na-
čin, ne predstavlja se ekološkim već konvencionalnim 
pčelarom jer smatra da je dosta zahtjevno imati 150 
košnica i biti stopostotni ekolog.

Također, osim što je član pčelarske udruge Nektar iz 
Konjšćine, uspješno djeluje i u udruzi vinara Trsek, a više 
od 20 godina svira tamburicu u bendu i KUD-u Konjšći-
na. Stoga se postavlja pitanje otkud mu toliko energije. 
Na što on sa smješkom odgovara da ako nešto volite u 
životu, onda je logično da se tome posvetite i uživate.

A osim što uživa u svim poslovima i hobijima, njegov 
rad je i međunarodno priznat te prepoznat na brojnim 
nacionalnim, međunarodnim izložbama i ocjenjivanjima 
meda i pčelinjih proizvoda, gdje je odreda nagrađivan 
zlatnim medaljama (osvojio je sveukupno 23 zlatna od-
ličja). Tako je 2 puta proglašen svjetskim šampionom u 
Semiču, jedanput u Zagrebu na međunarodnom ocje-
njivanju meda, a 3 puta zaredom osvojio je zlatnu me-
dalju u Krapinsko-zagorskoj županiji.

No, to nije sve. Kao građanin pojedinac dobio je pri-
znanje za rad na razvoju pčelarstva i promociji opći-
ne Konjšćina, a ujedno je vrlo ponosan što je udruga 
pčelara Nektar dobila najveće županijsko priznanje za 
promicanje pčelarstva i Krapinsko-zagorske županije 
u Hrvatskoj i svijetu, koje su dobili za vrijeme njegovog 
dugogodišnjeg predsjedavanja udrugom. 

Iako mu pomaže supruga, koja mu je pravi oslonac u ži-
votu, kako kaže, te ponekad i kćer, većinu posla obavlja 
sam, pa je i napravio sve inovacije kako bi samostalno 
mogao odraditi pčelarske poslove, pogotovo selećeg 
pčelarstva.

Stoga je ideja vodilja ovog strojara-pčelara uvijek bila 
izrada tehnoloških pomagala - kako bi što efikasnije 
pčelario.

- Komocija me je natjerala da pronađem alternativne 
načine obavljanja posla – u što kraćem vremenskom 
periodu i sa što manje napora. Dakle, što brže i učinko-
vitije. Po tome sam ja lijen. Uostalom, da ljudski rod nije 
lijen ne bi ništa ni izumili, kroz smijeh je zaključio vrijedni 
inovator Nenad Martinjak.

OTKLAPAČ SAćA
Prednosti:

malih je dimenzija u odnosu na druge otklapače•	
ne oštećuje drvo, a skida vosak s njega•	
ne može oštetiti prste ako dođu u dodir s flaksom•	
brzina skidanja poklopca ovisi o spretnosti pčelara •	
i ne traje duže od 5 sekundi
napravljen je od otpadnog materijala•	
ima mogućnost podešavanja širine okvira•	
vrlo je jednostavne konstrukcije i svatko imalo spre-•	
tan može ga napraviti
flaks traje dosta dugo (150 košnica dvije sezone •	
bez traga oštećenja)

Mane:
motor starog tipa velikih dimenzija•	
med se usred velikih okretaja ne čisti brzo kao kod •	
ručnog otklapanja već je duže mutan (ulaz zraka 
uslijed vrtnje u strukturu meda)
stroj je napravljen za samo AŽ okvire, a za druge •	
nije podesiv već treba drugačija koncepcija 
trebalo bi napraviti posudu (kutiju) za vosak sa si-•	
tom
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P
otpredsjednik Sabora Republike Hrvatske Jo-
sip Friščić otvorio je sedmi po redu međuna-
rodni pčelarski sajam u Gudovcu i rekao da je 
zadovoljan pregovorima i potporama koje je 

dobila poljoprivreda. 

- Drago mi je što mogu otvoriti najslađi skup u Hrvat-
skoj koji je izrastao u najveću pčelarsku priredbu, tim 
riječima je potpredsjednik Sabora Republike Hrvatske 
Josip Friščić 5. veljače otvorio 7. međunarodni pče-
larski sajam u Gudovcu, koji je sa 7 tisuća posjetitelja 
i stotinu izlagača u dva dana nadmašio sve dosadaš-
nje pčelarske sajmove na ovom području. 

- Slušamo danas samo riječi „nije dobro“ i „više nema 
rješenja“, dok pčelari  nude rješenja i ne čekaju da im 
netko drugi daje rješenja. I svi smo ponosni na to. S 
druge strane, uspjeli smo dogovoriti 37 naših hrvat-
skih specifičnosti prije ulaska u Europu i financijsku 
omotnicu od 788 milijuna eura namjenjenu poljopri-
vredi. Drago mi je da su se pčelari već pripremili za 
ulazak u Europu, da su spremni  iskoristiti ponuđene 
pogodnosti i dalje povećavati svoju proizvodnju, izja-
vio je potpredsjednik Sabora Josip Friščić.

Osim potpredsjednika Sabora, a ujedno i predsjednika 
HSS-a Josipa Friščića, organizatora - direktora Bjelo-
varskog sajma Zlatka Salaja, predsjednika Hrvatskog 
pčelarskog saveza Martina Kranjeca, svečanom otvo-
renju su prisustvovali i suorganizatori - gradonačelnik 
Bjelovara Antun Korušec i predstavnici Bjelovarsko-
bilogorske županije - na čelu sa županom Miroslavom 
Čačijom, pročelnik Ureda za poljoprivredu, šumarstvo 
i vodno gospodarstvo Grada Zagreba Emil Tuk, sa-
borska zastupnica Đurđica Sumrak sa suradnicima, 
državni tajnik Stjepan Mikolčić iz Ministarstva poljo-
privrede, ribarstva i ruralnog razvoja koje je pokrovi-
telj sajma, predstavnici suprokovitelja:, državni tajnik 
Branko Mučnjak iz Ministarstva regionalnog razvoja, 
šumarstva i vodnog gospodarstva, državna tajnica Ti-
hana Kraljić iz Ministarstva gospodarstva, rada i po-
duzetništva, viši stručni savjetnik Dane Pavičić ispred 

Ministarstva turizma, predsjednik ČZS Boštjan Noč sa 
suradnicima iz Slovenije; predstavnici SPOS-a iz Srbi-
je  te mnogi drugi uvaženi gosti. Svečanost otvaranja je 
vodio savjetnik za pčelarstvo u Hrvatskoj savjetodav-
noj poljoprivrednoj službi (pri Hrvatskoj gospodarskoj 
komori) i predsjednik Izdavačkog savjeta časopisa Hr-
vatska pčela Zlatko Tomljanović. 

Državni tajnik Ministarstva poljoprivrede, ribarstva i ru-
ralnog razvoja Stjepan Mikolčić ispričao je najavljenog 
ministra poljoprivrede Petra Čobankovića zbog nedo-
laska i rekao je da je Hrvatska pred završetkom procesa 
pristupnih aktivnosti usklađivanja s Europskom Unijom.
- Uspješno ćemo zatvoriti proces vezan za 11. poglav-
lje o poljoprivredi. Uspjeli smo zaštititi najvažnije naše 
posebnosti, a svi se pitate što nam donosi članstvo u 
Europskoj Uniji? Odgovor je: tržište od pola milijarde 
ljudi. Do sada smo izvozili više od tisuću tona meda 
u Europu, a ulaskom u EU ta količina neće ničime biti 
ograničena. Pogotovo što raspolažemo s kvalitetnim i 
potpuno ekološkim medom. Doneseni su novi Zakoni 
pa više neće biti potpore po proizvodnoj jedinici niti 
po matici. No ova proizvodnja neće ostati bez potpo-
ra. Koliko je pčelarstvo važno govori podatak da je o 
utjecaju pčelarstva na bio sustav raspravljao i Europ-
ski parlament. Stoga će nove potpore ovoj proizvod-
nji biti u subvencioniranju zaštite i ulaganja u košni-
ce te utvrđivanje kvalitete meda, pojasnio je tajnik u 
Ministarstvu poljoprivrede, ribarstva i ruralnog razvoja 
Stjepan Mikolčić i pohvalio hrvatske pčelare da su se 
među prvima pripremili za novo europsko tržište.

- Ministarstvo će i ubuduće podržavati ovakve mani-
festacije pčelara. Ulazak u Europsku zajednicu znači 
i prilagodbu pojedinih dijelova poljoprivrede zajed-
ničkoj poljoprivrednoj politici Hrvatske. Pčelari su se 
već sada, među prvima, pripremili za novo europsko 
tržište. Izradili su katastar pčelinjih paša i evidenciju 
svih proizvođača te novi sustav financijskih potpora, 
rekao je Stjepan Mikolčić.  

R E P O R T A Ž A
Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela

Sajam u Gudovcu opravdao 
sva očekivanja
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Predsjednik Hrvatskog pčelarskog saveza Martin 
Kranjec osim što je najavio da će na sajmu biti zastu-
pljene sve vrste meda koje se proizvode u Hrvatskoj, 
prisutnima je kazao da pčelarski sajam u Gudovcu 
ima poseban značaj jer ove godine hrvatski pčelari 
obilježavaju 130. godišnjicu kontinuiranog izlaženja 
jednog od najstarijih pčelarskih časopisa na ovim 
prostorima - Hrvatske pčele, lista izvorno nazvanog 
Slavonska pčela, koji je pokrenut 1881. godine pod 
uredničkom palicom Bogdana Penjića, oca suvreme-
nog hrvatskog pčelarstva.

- Sajam za nas ima poseban značaj jer ove godine obi-
lježavamo 130 godina izlaženja stručnog lista Hrvat-
ska pčela, koji je svrstan među 5 najstarijih časopisa 
na svijetu i 3. je po starosti u Europi, zbog čega smo 
ponosni. Slavonska pčela je još prije 130 godina po-
kazala da samo informirani i organizirani pčelari mogu 
ostvariti svoje ciljeve, što, između ostaloga, i mi u Hr-
vatskom pčelarskom savezu danas radimo, te putem 
više od 120 udruga okupljamo pčelare iz cijele Hrvat-
ske. Na štandu Hrvatskog pčelarskog saveza smo 
stoga postavili reizdanje 1. broja časopisa Slavonska 
pčela. Također, na našem štandu i izložbenom dijelu 
sajma su zastupljene sve vrste meda koje se proizvode 
u Hrvatskoj, točnije 16 vrsta, tako da osim uobičaje-
nih vrsta možete kušati med od mandarine i med od 
metvice, rekao je predsjednik HPS-a Martin Kranjec 
i naglasio važnost središnje teme sajma – novi način 
potpora u pčelarstvu, po europskom modelu, jer su 
pčelari završili s pričom dirketnih potpora. 

Pčelari iz Hrvatske i susjednih zemalja i ove su godine 
predstavili svoje proizvode na više od 2 tisuće kva-
dratnih metara zatvorenog prostora s tri sajamske 
cjeline koje su nadopunjene posebnim prostorom za 
inovacije i nove tehnlogije te gastronomskim kut-
kom, gdje su se pripremale i degustirale raznovrsne 
delicije od meda i pčelinjih proizvoda. 

Posjetitelji su na ovom prostoru u dvije velike dvorane 
istovremeno dobili informacije, ali i vidjeli način primje-
ne i rada tehnoloških izložaka. Tako je osim izložbe 
pčelarskih proizvoda i opreme, prodaje i stručno - 
edukativnih predavanja svoje mjesto pod „izložbenim 
suncem“, između proizvođača meda i mednih proizvo-
da, našao i umirovljeni branitelj Dražen Jerman koji se 
pčelarstvom bavi zadnjih 7 godina, sa svojom inova-
cijom – platformom za seleće pčelarstvo. Na ideju je 
došao razmišljajući o efikasnosti prevoženja košnica, 
odnosno pitao se kako u što kraćem vremenskom roku 
pripremiti 30 LR košnica (koliko pojeduje) za seljenje. 
 

Dražen Jerman je u godini dana izradio platformu po-
moću koje u svega 2 sata inovativni pčelar pripremi 
30 LR košnica za selidbu, a napravljena je tako da 10 
košnica možete „izvući“ samo jednom rukom. Platfor-
ma zatim ide na prikolicu i spremni ste za put!

Osim brojnih izlagača iz Bosne i Hercegovine, Srbije 
i zemalja iz okruženja, posjetitelji su veliko zanimanje 
pokazali i prema izlagačima iz Finske. Iako Finska 
ima upola manje pčelara nego Hrvatska i nema veliku 
količinu medonosnog bilja, Juhani Waara je ponosni 
vlasnik 3 tisuće košnica i koji godišnje proizvede više 
tona meda! Ova impresivna brojka nikoga nije ostavila 
ravnodušnim. Osim toga, pčelarski majstor Waara sva-
kodnevno smišlja nove oblike košnica i efikasnija po-
magala za pčelarstvo u svojoj tvrtki Paradise Honey. 

- Sve sam inovacije sam napravio da bi mi bilo lakše 
pčelariti i kako bih pomogao svojim kolegama, obja-
snio je ovaj finski megapčelar i našalio se da prilikom 
rješavanja problema primjenjuje tzv. „inženjerski pri-
stup“ te nam otkrio recept za uspjeh: 2 do 3 sata spa-
vanja dnevno i što više vremena provoditi u prirodi s 
pčelama. Boravka u prirodi mu ne fali, kako kaže, jer 
svojih 3 tisuće košnica osim po Skandinaviji, Litvi, La-
tviji, Estoniji... seli u Njemačku, Rusiju i ostale susjedne 
zemlje na dobru pašu. Iako je za svoj rad i inovacije do-
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bio mnogo medalja i prestižnih nagrada, Juhani Waara 
je skroman i kaže da mu diplome ne trebaju u izlagač-
kom prostoru zbog samohvale jer su mu njegovi izlošci 
najbolja nagrada, a i brojni kupci pokazatelj kvalitete.
 
Osobito mjesto na sajmu i važnost zauzeli su stručni 
skupovi i edukativna predavanja u zasebnoj dvorani, 
koja je bila dupkom puna. Hrvatski pčelarski savez u 
suradnji s Bjelovarskim sajmom  i ove je godine doveo 
zanimljive predavače iz Hrvatske i susjednih zemalja. 

Prvi dan sajma je Vlado Auguštin prisutne educirao o 
slovenskim iskustvima u suzbijanju Varooze, agro-
nom Petar Trogrlić, dipl. ing. agr. je predavao o Pri-
premi pčelinjih zajednica za prve proljetne paše, dok 
je urednik Hrvatske pčele Vedran Lesjak, dipl. ing. agr. 
objasnio Važnost katastra pčelinje paše u praksi.
 
Nedjeljna predavanja je u svečanom tonu otvorio 
urednik Hrvatske pčele Vedran Lesjak, dipl. ing. agr. 
prezentacijom o 130 godina kontinuiranog izlaženja 
časopisa Hrvatska pčela.

Uslijedilo je predavanje predsjednika Hrvatskog 
pčelarskog saveza Martina Kranjeca o aktualnim 
Poticajima u pčelarstvu od 2011. godine, na kojem 
se tražilo mjesto više gdje je predsjednik HPS-a spre-
mno odgovorao na sve upite pčelara.
 

Zatim je magistra znanosti Violeta Santrač, dr. vet. med. 
iz susjedne Bosne i Hercegovine educirala pčelare o 
Europskoj gnjiloći – opasnoj bolesti pčelinjeg legla, a 
magistar znanosti Dražen Lušić, dipl. san. ing. izlagao je 
o kvaliteti meda s temom Kuda ide kvaliteta meda.

Milanko Barač je govorio o Tehnologiji proizvodnje pe-
ludi, dok je završno predavanje o Uzgoju visokokvali-
tetnih matica za vlastite potrebe i za tržište, te primjeni 
Jenter i Nicot aparata prezentirao Veroljub Umeljić, 
urednik fotografije “Pčelarskog žurnala” iz Srbije i vla-
snik Izdavačke agencije Umeljić (u suradnji sa sinom 
Ivanom Umeljićem, glavnim i odgovornim urednikom 
“Pčelarskog žurnala”, koji je izrazio veliko zadovoljstvo 
velikom posjećenošću sajma i njihovog štanda).

- Posebno smo zadovoljni ovim 7. po redu pčelarskim 
sajmom koji je dolaskom pčelara i predavača iz ino-
zemstva – Bosne i Hercegovine, Srbije i po prvi puta 
iz Finske, opravdao međunarodni karakter i nadmašio 
sva naša očekivanja. I dalje ćemo raditi na tome da 
pčelarski sajam u Gudovcu bude zanimljiv svim posje-
titeljima, da privučemo još više stranih izlagača, pčela-
ra, predavača i inovatora iz cijelog svijeta, zaključio je 
direktor Bjelovarskog sajma Zlatko Salaj.

Zadovoljstvo sajmom dijele i dugogodišnji izlagači koji 
su komentirali da je osim brojnih državnih dužnosnika 
i pčelarskih uglednika, pčelarski sajam ove godine po-
pratio i veliki broj novinara iz raznih medija: televizija 
(HTV, RTL...), radio (Hrvatski radio – izravni prijenos...), 
tisak i elektronski mediji, što govori o tome koliko je 
ovaj sajam postao bitan za pčelare, potrošače pčelinjih 
proizvoda, inovatore u Hrvatskoj i susjednim zemlja-
ma.
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1 3 0  G O D I N A  H R V A T S K E  P Č E L E
Ivana Berg-Divald, 
mag. novinarstva, 
novinarka časopisa 
Hrvatska pčela

Razvoj Hrvatske pčele 
krajem 19. stoljeća

S
lavonska pčela je od samog osnutka ima-
la veliki značaj u razvoju hrvatskog pče-
larstva i hrvatskog jezika, a već u trećoj 
godini izlaženja, odbacivši dvojezičnost te 

potpomognuta stručnim perom i iskustvom, kako 
je naveo i urednik Bogdan Penjić: „riješismo se 
suvišne nijemštine, a u listu zadobismo više pro-
stora za pouku u racionalnom pčelarstvu“, Hrvat-
sko-slavonsko pčelarsko društvo je 1883. godine, 
osnaženo većim brojem članova, izašlo iz lokalnih 
okvira i postalo općehrvatsko – Hrvatsko pčelar-
sko društvo. Stoga je 3. godina Slavonske pče-
le nadmašila oba prethodna godišta i list je dobio 
novu dimenziju, nazivom – Hrvatska pčela. 

„Budimo dakle ljudi, prijatelji sirotinje naše, te 
zgazimo već jednom crva razdora i nesloge, pru-
žimo si ruke te poput naših neumornih pčela uzra-
dimo složno, da se što prije dovinemo cilju svom. 
Svaki razdor među nama, naša je šteta, a tuđincu 
korist. Ljubimo svaki svoje, štujmo jedan drugoga 
i pođimo složno stazom rada i napretka“, piše u 
1. svečano opremljenom broju Hrvatske pčele iz 
1884. godine u kojem je predstavljen novi program, 
po kojem se navodi da će list zastupati i braniti in-
terese Društva te podupirati središnju upravu kod 
podružnica diljem Hrvatske, a dopisnici će slati iz-
vješća o stanju pčelarstva sa svih stana domovine. 
Nadalje, u programu stoji da će se pratiti svaki na-
predak u pčelarstvu cijelog svijeta te će se čitatelje 
upoznavati sa svakim novim izumom. Osim toga, 
list će poklanjati pozornost početnicima u racional-
nom pčelarenju.
Dobar glas pčelarskog glasila daleko se pročuo i 
list je dobivao sve više pretplatnika. Naime, 1881. 
godine 160 primjeraka Slavonske pčele je poslano 
poštom u Osijek, a 60 primjeraka u druga mjesta. 
Sljedeće godine je brojka porasla na 180 u osječkim 
poštanskim pretincima, a izvan grada u 106 primje-
raka, dok su se 1883. godine 134 Slavonske pčele 
čitale u Osijeku, a 232 diljem zemlje. 1884. godine 
Osijek je imao 137 pretplatnika, dok je u ostatku 
Hrvatske 355 pčelara bilo pretplaćeno na časopis. 

Osobito povećanje broja pretplatnika je zabilježe-
no 1888. – za što je bio zaslužan pokrovitelj Druš-
tva, veliki župan Virovitičke županije i slobodnog 
kraljevskog grada Osijeka Teodor grof Pejačević. 
Upravo je njegovim zalaganjem hrvatska Vlada u 
Zgrebu izdala naredbu 1887. godine kojom je po-
zvala sve županijske oblasti da po kotarevima po-
taknu sva općinska poglavarstva da njihove ško-
le postanu članovi Pčelarskog društva u Osijeku. 
Tako se više od 250 pučkih škola pretplatilo na list 
i time je bio položen temelj daljnjem razvitku racio-
nalnog pčelarstva, osobito putem učitelja, školskih 
vrtova i budućih pčelara.

Osim toga, sve hrvatske pčelare je posebno obra-
dovala Vladina naredba iz 1895. godine: „Hrvat-
sko-slavonsko pčelarsko društvo u Osijeku izdaje 
već 15 godina list pod naslovom Hrvatska pče-
la, koji svakog mjeseca na cijelom arku jedanput 
izlazi, a pretplata mu je 3 forinta za cijelu godinu. 
Pošto je to jedini strukovni list u zemlji namijenjen 
unapređivanju toliko unosne gospodarske grane 
pčelarstva, nalazi kr. Zemaljska vlada, odjel za 
bogoštovlje i nastavu odrediti, da ga sve upravne 
općine imadu pretplatiti za svaku školsku knjiž-
nicu svoga područja, a učiteljima se stavlja na 
dužnost, da ga opetovanima marljivo tumače i 
općinarima izdaju na čitanje, ne bi li tim načinom 
narod bio potaknut na umno pčelarenje, koje će 
mu donositi uz neznatan trud, značajnu materijal-
nu korist.“

Ovom vladinom odredbom, kojom se svaka općina 
morala pretplatiti na časopis za svoju knjižnicu i po 
kojoj su učitelji morali poučavati o pčelarstvu, na-
stao je pravi preokret u hrvatskom pčelarstvu, kao 
i u području naprednog pčelarenja, općenito. Time 
se je 1896. povećala naklada Hrvatske pčele sa 1 
400 stalnih pretplatnika na 2 tisuće primjeraka, što 
je bio veliki broj za ono vrijeme. 

Prema preporuci Vlade u list je uveden razgovor o 
pčelarstvu za obuku u opetovnicama (njem. Wi-
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ederholungsschule, tal. scuola di ripetizione, nju 
su morala pohađati sva djeca koja su završila nižu 
pučku školu, i na tome, što se tiče naobrazbe, 
kanila i ostati. U njoj se znanje stečeno u općoj 
pučkoj školi ponavljalo i proširivalo prema potre-
bama praktičnoga života). Budući da je stvorena 
materijalna osnova, uredništvo Slavonske pčele je 
sada moglo primjereno honorirati dobre suradnike, 
pa je časopis obilovao vrlo dobrim, raznovrsnim, 
poučnim i zanimljivim štivom.

Pčelarska praktična pitanja; O prirodi pčela; Poku-
šališta; O medu, vosku i saću; Pčelarstvo u raznim 
krajevima svijeta; O bolestima pčela; Neprijatelji 
pčela; Napredni pčelari; Oglasi; Uzorne košnice; 
Osvrti na pčelarske godine; Razvitak naprednog 
pčelarstva u Hrvatskim krajevima i u drugim ze-
mljama; O pčelama; Pčele i cvijeće; Pčele i vino-
gradi; Pčelarska predavanja; Izložbe; Sjednice i 
rad podružnica; Ljekovitost meda... samo su neki 
od naslova i rubrika u Hrvatskoj pčeli tog vremena. 
Radove su slali pisci iz Hrvatske, ali i inozemstva, a 
bilo je i dobrih prijevoda, tako da je Hrvatska pčela 
imala neizmjernu ulogu u hrvatskom narodu na gos-
podarskom, ali i moralnom planu. Osim stručnih čla-
naka u Hrvatskoj pčeli je posebno mjesto zauzimala 
i rubrika Književnost gdje su se objavljivale najnovije 
informacije i recenzije o knjigama i časopisima, čime 
je pčelarski list, između ostalog, dobio novu ulogu – 
širenja hrvatske riječi, prosvjete i kulture.

Zatim su se u posebnoj rubrici Razne vijesti prven-
stveno iznosili pčelarski događaji, skupštine, kon-
geresi, zanimljivosti iz svijeta, odlikovanja, recepti 
itd. Također je značajna bila tema Pouka i zabava 
koja je donosila korisna uputstva, primjerice: Med 
u kulturnoj povijesti; Posredna korist pčelarstva; 
Medno vino...  A u rubrici Pitanja-odgovori struč-
njaci su davali korisne odgovore pčelarima i na taj 
način praksu nadopunjavali korisnim savjetima.

Koliko je Hrvatska pčela bio cijenjeni stručni časo-
pis u Austro-Ugarskoj i diljem svijeta govori podatak 
da su ga već 1882. godine znameniti bečki pčelari 
pozitivno ocijenili i odlikovali urednika Bogdana 
Penjića počasnom diplomom 1. reda za uzorno 
uređivanje lista i zaslužni rad u širenju pčelarstva te 
zagovaranju pčelarenja pokretnim saćem. Također 
je iste godine Hrvatska pčela odlikovana velikom 
srebrnom kolajnom u Trstu.

Ipak, najljepše priznanje je časopis dobio 1883. go-
dine od centralnog zemaljskog pčelarskog društva 
u Pragu koje je i urednika Hrvatske pčele odlikova-
lo „za zaslužnou činnost na poli racionelniho vče-
larstvi“ i imenovalo ga svojim počasnim članom. 

Laskavo priznanje za svoj rad Bogdan Penjić je 
dobio i od predsjedništva saveza njemačkih dru-
štava za požrtvovni rad oko unapređivanja racio-
nalnog pčelarstva, a 1888. godine odlikovan je i 
počasnom diplomom iz Bruxellesa za uređivanje 
časopisa. 

Osim brojnih priznanja, prigodom milenijske izložbe 
u Budimpešti 1896. godine je upravo list Hrvatska 
pčela odlikovan velikom milenijskom kolajnom, s 
kojom je i simbolično započeo novi pčelarski mi-
lenij. 

Izvor: 
Dr. sc. Stjepan Sršen, Hrvatsko pčelarsko društvo 
„Pčela“ u Osijeku 1879 – 1999, Osijek, Pčelarska 
udruga „Pčela“ u Osijeku
Hrvatska pčela, godište 120, Zagreb, Hrvatski pče-
larski savez, 2001.
Hrvatska pčela, godište 121, Zagreb, Hrvatski pče-
larski savez, 2002.
www.radilica-osijek.com

Teodor Pejačević (1855 – 1928) osim što je dao 
veliki doprinos razvoju hrvatskog pčelarstva, bio 
je  istaknuti hrvatski političar, a zatim i hrvatski 
ban od 1903. do 1907. godine. Od 1913. do 1917. 
djelovao je u službi hrvatskog ministra u Ugarskoj 
vladi. 
Za vrijeme njegovog banovanja donošenjem Ri-
ječke i Zadarske rezolucije programira se politika 
novog smjera te dolazi do stvaranja Hrvatsko-
srpske koalicije, koja pobjeđuje na izborima za 
Sabor 1906. 
Kada je u Ugarsko-hrvatskom saboru Kossut 
predložio zakonsku osnovu o željezničkoj pra-
gmatici, kojom se nastojalo ozakoniti potpunu 
mađarizaciju željezničkog prometa, prema krilatici 
“Čije su željeznice - njegova je i zemlja”, hrvatsko 
se izaslanstvo protiv tog prijedloga borilo njego-
vom opstrukcijom. Nakon povratka u Zagreb ban 
Pejačević se solidarizirao s takvim stajalištem i 
morao je podnijeti ostavku.
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Ljekoviti ružmarin 
(Rosmarinus officinalis L.)

Matija Bučar, prof, 

pčelar iz Petrinje

K
rajem veljače pčelari u kontinentalnom di-
jelu Hrvatske zbrajaju gubitke, vrše sana-
ciju slabih zajednice, dodaju pogače dok 
pčelari na otocima i dijelu južne Dalmacije 

pripremaju zajednicu za prvu proljetnu pašu jer poči-
nje cvasti ružmarin, badem, citrusi, lemprika i druge 
medonosne biljke.

Ružmarin cvate, "manje-više" veći dio godine, od rujna 
pa do svibnja. Ljeti uglavnom prestaje vegetacija, biljka 
se osuši i požuti, a kada padne dobra kiša u kolovozu, 
ubrzo pozeleni, potjera grančice, pa već u drugoj po-
lovici rujna počinje cvasti. U listopadu pčelama može 
dati dobru pašu. Prinosi u 2010. godini bili su oko 20 
kg po košnici, a na nekim lokalitetima i veći (D. Bog-
dan, 2010). Ružmarin počinje cvasti na početku ožuj-
ka, a cvatnja traje preko 40 dana. Prinosi mogu biti bolji 
nego u jesen, a to je vjerojatno zato jer su tada makije 
pune i drugih medonosnih biljka. Stariji pčelari bilježili 
su prinose i do 60 kg po košnici.

Pašu ometaju vjetrovi i suša, zato ružmarin smatramo 
dobrom ali nesigurnom pašom. Rijetko kad zamedi 
svugdje jednako. Različito medi i na manjim udaljeno-
stima. Jedanput bolje medi na sunčanoj strani, a drugi 
put na sjevernoj strani. Tako na udaljenosti od par kilo-
metara mogu biti znatne razlike. Ružmarin je zimzele-
na biljka i medi pri nižoj temperaturi od one pri kojoj 
mede druge biljke. Poznato je da medi i kad su noćne 
temperature ispod 0 ºC, a dnevna 14 ºC. Nektar često 
i zimi izmami pčele iz košnica, pa ako samo malo za-
hladi, ukoče se i propadnu. Pčele unosom nektara s 
ružmarina mogu cijele zime podržavati leglo. 

Ružmarin je gusti zimzeleni grm s mnogo šibljastih ogra-
naka, 1 do 2 m visok. Ima sjedeće, linearne, gotovo igli-

časte listove s rubom savijenim prema dolje. Listovi su 
kožasti, odozgo zeleni i glatki, a na naličju sivkastobijeli 
od dlaka i žlijezda s eteričnim uljem. Cvjetovi imaju vjen-
čić modre boje, rjeđe ružičaste ili sasvim bijele, s jednim 
tučkom i dva dugačka prašnika koji vire iz cvijeta. 

Na velikom dijelu degradiranih površina koje pripadaju 
zimzelenim zajednicama česminovih šuma te šuma i 
šikara medunca i graba, razvija se zajednica ružma-
rina i resike (Erico-Rosmarinetum). Zajednicu čine 
vrste koje vole obilje svjetla. One su izmiješane s biljka-
ma zajednice resike i planike, resike i bušina, biljkama 
krških pašnjaka i livada te ostalim biljkama u makiji i 
garigu. Ružmarina najviše ima na otocima: Šolti, Hva-
ru, Visu, Krčuli, djelomično na poluotoku Pelješcu, na 
otoku Žirju, Dugom otoku i Istri oko Limskog kanala. 
U Dalmaciji i Primorju uzgaja se na okućnicama.

Med od ružmarina je proziran, svjetao i bistar, kao 
ulje. Bez mirisa je ugodnog i blagog okusa. Dosta 
brzo se kristalizira u fine sitne kristale. Ubraja se u fine 
vrste meda. Ovisno o području, med od ružmarina 
može biti pomiješan s drugim vrstama meda (vrijesak, 
bušin, primorski vrisak, planika i dr.).

Ružmarin je izvanredno ljekovita biljka (sadrži eterič-
no ulje, smole, treslovine, flavonoide, gorke tvari, bilj-
ne kiseline) koje su rabili još stari narodi. Eterično ulje 
iz listova ružmarina sadrži tvari vrlo slične kamforu pa 
se naziva ružmarinov kamfor. Cijenjeno je vino od ru-
žmarina, a u kulinarstvu se stoljećima ružmarin kori-
sti kao začinska biljka. Dokazano je da ružmarinovo 
ulje vrlo efikasno djeluje na varou (I. Siškov, Hrvatska 
pčela, 2004). Ne treba zaboraviti da je u našim kra-
jevima grančicama ružmarina uobičajeno „označiti“ 
goste svadbenog veselja.
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Put Vrbovnika bb,  
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Održana Izborna skupština 
udruge pčelara Vrbovec
Udruga pčelara Vrbovec održala je 19. veljače 2011. 
svoju izbornu Skupštinu. Okupilo se 50 članova 
Udruge i 20 gostiju. Skupština je na sjednici izgla-
sala izmjene i dopune Statuta i izabrala nova tijela 
Udruge. Izabran je novi-stari predsjednik Udruge, 
Dubravko Havetić, dopredsjednik Željko Šimunek, 
Upravni odbor u sastavu: Dubravko Havetić, Željko 
Šimunek, Jasmina Lipić, Marijan Filko, Marijan Ha-
jak, Zdravko Benedik i Siniša Lisjak; Nadzorni od-
bor: Ivan Samborsky, Biserka Bermanec i Jozo Be-
jić, blagajnik Marijan Filko te tajnik Siniša Lisjak. Na-
kon četiri godine uspješnog rada, Udruga je ostva-
rila značajne rezultate. Organizirano je školovanje 
pčelara, proveden je Katastar pčelinjaka i pčelara, 
koji je osnova za realizaciju novih mjera poticaja u 
pčelarstvu, niz edukacija za pčelare i za građanstvo, 

edukacije predškolske i školske djece. Na natjeca-
nju kvalitete meda vrbovečki pčelari redovno dobi-
vaju najviša priznanja među pčelarima Zagrebačke 
županije. Gostujući na obraćanju Skupštini zahvalili 
su se na dosadašnjoj suradnji, a zamjenik gradona-
čelnika Vrbovca Dejan Jaić pohvalio je dosadašnji 
rad Udruge i najavio još bolju suradnju.                    

Siniša Lisjak
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Održana  Skupština PU „Kadulja“  Metković
 
 U  Restoranu  „Adria“  u Metkoviću  30. siječnja je odr-
žana redovna  godišnja Skupština  Pčelarske  Udruge 
„Kadulja“  Metković u prisutnosti  oko šezdeset  pčelara 
i gostiju  udruge.

Svečanom dijelu prisustvovali su pročelnik Grada Met-
kovića za društvene djelatnosti Milirad Dodig, županij-
ski veterinarski inspektor Milivoj Dominiković, dr. vet. 
Zdravko Granić, predstavnici susjednih pčelarskih udru-
ga  „Planika“ Ploče. Lidija Zekulić, „Mandarina“ Opuzen 
Tadija Glavinić, „Vrijesak“ Vrgorac Željko Majić, „Kadu-
lja“ Ljubuški Zdravko Miličević, „Broćanska Kadulja“ Či-
tluk Zovko, „Pčela„ Čapljina Davor Milanović i „Kadulja“ 
Neum Mato Jogunica. 

Skupu iako pozvani, nisu  se  odazvali  župan Dubrovač-
ko-neretvanske županije Nikola Dobroslavić, Pročelnik 
za poljoprivredu Dubrovačko-neretvanske županije  Ivi-
ca Prović, bivša županica Mira Buconić (smrtni slučaj u 
obitelji) i gradonačelnik Grada Metkovića Stipe Gabrić 
zbog poslovnih obaveza, ali da nas isti nije zaboravio - 
nazvao je putem mobitela i pozdravio sve nazočne  
pčelare i goste te počastio ručkom koji je bio priređen 
u navedenom lokalu. 

Skupština je započela uz himnu te odavanje poča-
sti minutom šutnje nedavno  preminulom kolegi pčelaru  
Anti Kuranu, kao i svim preminulim pčelarima udruge.

Potom je uslijedila pozdravna riječ predsjednika Marija 
Baje te predlaganje dnevnog reda  na usvajanje, te bira-
nje radnog predsjedništva, zapisničara, ovjeritelja zapi-
snika i verifikaciske komisije,  koji su od strane pčelara 
jednoglasno prihvaćeni. Zatim je uslijedilo podnošenje 
iscrpnog  izvješća  o radu  udruge u proteklom jednogo-
dišnjem periodu, te su istaknuta značajnija događanja:

odlazak delegata na Skupštinu HPS-a u Zagreb,•	
organiziran posjet pčelara pčelarskim sajmovima  u •	
Gudovcu, Dugopolju i Neumu, 
organiziranje predavanja za pčelare, kao i prezenta-•	
cija lijeka za varou,

sudjelovanje udruge na manifestaciji •	 Kupujmo hr-
vatsko u Metkoviću,
sudjelovanje pčelara udruge na sastancima vezano •	
za otvaranje trgovine za prodaju  pčelarskih  proi-
zvoda u luci Gruž, u Dubrovniku,
sudjelovanje pčelara na sastancima vezano za od-•	
laske na pašu na Pelješac,
sudjelovanje pčelara na sastancima sa predstavni-•	
cima županije vezano za osnivanje krovne udruge 
pčelara Dubrovačko-neretvanske županije,
istaknuta je dobra suradnju s matičnim savezom •	
HPS-om, tijelima vlasti Grada i županije, inspekcij-
skim službama, veterinarima, medijima 
proslavu  sv. Ambrozija.•	

Isto tako napomenuo je aktivnosti koje su u tijeku, koje 
se moraju nastaviti, kao i probleme koje su pojedini pče-
lari imali tijekom selidbe pčela na jesenju pašu. 

Nakon iscrpnog izvješća uslijedila je rasprava u kojoj su 
pčelari izrazili zadovoljstvo radom UO Udruge, kao i ak-
tivnostima koje su poduzeli.
 
S obzirom na to da je prihvaćena odluka o osnivanju  
krovne Udruge pčelara Dubrovačko-neretvanske žu-
panije, predloženo je sedam delegata za Skupštinu, te 
predloženi kandidati za predsjednika Darko Dominiko-
vić, a Miro Ivanković u Nadzorni odbor s nadom da će 
novoformirana udruga zaživjeti među pčelarima udruga 
Dubrovačko-neretvanske županije.

Nakon što su iscrpljena pitanja radni dio Skupštine je 
završio, a potom su pčelari s gostima nastavili druže-
nje uz jelo i piće do kasnih posljepodnevnih sati. 

Na samom kraju rastali smo se u nadi da će ova godine  
biti  medonosnija  za pčelu i pčelara , kao i s nadom da 
će zacrtani planovi biti i ostvareni.
         Tajnik Udruge 

Darko Dominiković 
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Vruće teme

Udruga pčelara „Drača“ Knin održala je svoju re-
dovitu godišnju skupštinu 31. siječnja 2011. godine 
u prostorijama Veleučilišta u hrvatskom kraljevskom 
gradu Kninu. Skupštini su prisustvovali pčelari udru-
ge „Drača“, kao i pčelari susjednih pčelarskih udruga. 
Svojim su prisustvom ovu Skupštinu učinili svečani-
jom, interesantnijom i učinkovitijom i članovi HPS-a: 
predsjednik Saveza g. Martin Kranjec, tajnik Saveza 
g. Tomislav Gerić i dopredsjednik HPS-a g. Branko 
Slavica član UO-a, ispred Šibensko-kninske župani-
je. Sjednicu je po uobičajenom scenariju i dnevnom 
redu vodio g. Jozo Markota, predsjednik Udruge. 

Po završetku Skupštine, kratko predavanje i drago-
cjene informacije iz područja pčelarstva predočio je g. 
Martin Kranjec rekavši da više nema poticaja kao 
do sada - po košnici, po kili prodanog meda i po 
prodanoj matici. Mi idemo ka Europskoj Uniji, pa se 
uklapamo u njihovo zakonodavstvo, u nijednom se-
gmentu ne kasnimo kao mnoge zemlje koje su već 
ušle u EU, pa će biti zadovoljeni svi formalno-pravni 
uvjeti. Vode se aktivnosti o mjerama prijedloga Nacio-
nalnog programa potpora za pčelarstvo, o čemu će 
biti još rasprava da bi se iskristalizirala najbolja rješenja. 
O svim promjenama koje slijede trebali bi biti upoznati 
svi pčelari, a to će se postići članstvom u svoje udruge 
i u HPS koji je do sada mnogo učinio u korist pčelara.

Potpore kao do sada više nema niti može biti, mi se 
uklapamo u EU i spremno ćemo je dočekati. Potpora 

će se ogledati u borbi protiv varoe, kao i drugih bolesti 
i štetnika pčela, tehničkoj pomoći selećim pčelarima, o 
subvencijama za matice, kupnji pčelarskih potrepština, 
o registraciji pčelarskih vozila, o plavom dizelu, o pla-
ćanju na porez, o besplatnim pašama kojim gospoda-
re pčelarske udruge na svom području i drugo.

Na Skupštini je bilo riječi i o dvadeset i jednoj elek-
tronskoj vagi kojima će se pratiti paše na raznim po-
dručjima Lijepe Naše, o 130 godina izlaženja Hrvat-
ske pčele, o iskaznicama HPS-a i još mnogo toga.
Po završetku sastanka, pčelari su otišli svojim kuća-
ma zadovoljni onim što su čuli, „naoružani“ novim 
informacijama koje će dići pčelarstvo na višu razinu, 
nadajući se onoj sedmoj godini koja će pokriti sve 
dosadašnje gubitke i donijeti novu dobit.
Medno!

Ivan Eberhart, Knin

Nova udruga pčelara

Nakon stanke od 15 godina pčelari sjeverozapadnog 
dijela Istre ponovno su osnovali svoju udrugu, Udru-
gu pčelara Bujštine sa sjedištem u Bujama. Bujština 
obuhvaća područje gradova Buje, Umag i Novigrad, te 
općine Brtonigla, Grožnjan i Oprtalj, tj. područje između 
rijeka Mirne i Dragonje.

Prva udruga pčelara na ovom području je osnovana 
1978. godine pod nazivom pčelarsko društvo „Bagrem“ 
Buje. Udruga je aktivno djelovala sve do 1995. godi-
ne kada je nažalost prestala s radom. Aktivniji pčelari 
s ovog područja su se u međuvremenu uključili u rad i 
postali članovi Pčelarske udruge „Lipa“ iz Pazina.

Zbog novonastale situacije, a osobito radi povjerenika 
paše i pašnog katastra, te okupljanja i organiziranja pče-
lara ukazala se potreba osnivanja udruge koja će djelo-
vati na ovom prostranom području. Grupa pčelara, osni-
vača, njih ukupno 15,  pokrenula je inicijativu i pripremila 
sve potrebne materijale za osnivanje udruge. Osnivačka 
skupština je održana 14. siječnja ove godine. Osnivač-
koj skupštini je prisustvovalo više od 60 uzvanika, među 
kojima su bili predstavnici medija, predstavnici gradova 
i općina, predstavnici udruga pčelara iz Pazina, Buzeta, 
Poreča i Labina, te pročelnik za poljoprivredu istarske 
županije gospodin Milan Antolović. 

U programu rada Udruge posebno je istaknuta potre-
ba pomoći pčelarima početnicima koji u zadnje vrijeme 
pokazuju sve veći interes za bavljenje pčelarstvom. Na-

stojat će se uključiti što veći broj pčelara u rad Udru-
ge, a očekuje se učlanjenje preko 40 pčelara. Udruga 
će svoje sastanke i druženja pčelara redovito održavati 
prvi ponedjeljak u mjesecu. Uz stručna predavanja za 
pčelare, posebna pažnja će se posvetiti organizaciji pre-
davanja za građanstvo o ljekovitosti pčelinjih proizvoda. 
Neće biti zaboravljene ni posjete pčelara osnovnim ško-
lama i vrtićima.

U Osnovnoj školi „Rivarela“ Novigrad u sklopu Školske 
zadruge djeluje pčelarska sekcija neprekidno već 24 go-
dine. Uz navedeno, Udruga će izvršavati sve obaveze i 
zadatke koji proizlaze iz prihvaćenog programa rada i 
Statuta. 

Na Osnivačkoj skupštini za predsjednika Udruge izabran 
je Arduino Bubola, a za dopredsjednika Đordano Juričić. 
Ostali članovi Upravnog odbora su Dario Vežnaver, Mar-
čelo Melon, Mirian Visintin, Svetozar Janković i Marinko 
Blažević. U nadzorni odbor izabrani su Damir Gregurić, 
Franjo Pavliček i Danko Galijašević. U Sud časti izabrani 
su Libero Basiaco, Romeo Korenika i Alojz Sinčić.

Arduino Bubola, Novigrad
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Izborna skupština PU “Bagrem” Đurđevac
 
U Đurđevcu je 30. siječnja 2011 godine održana Iz-
borna skupština PU “Bagrem” Đurđevac.

Okupilo se šesdesetak đurđevačkih pčelara i go-
stiju pčelara iz Bjelovara, Koprivnice, Križevaca, 
Ludbrega, Pitomače te gradonačelnik Đurđevca 
g. Slavko Gračan, kao i predsjednik HPS g. Mar-
tin Kranjec koji su kratkom govoru pozdravili oku-
pljene pčelarke i pčelare. 
U ime dosadašnjeg rukovodstva prisutnima se 
obratio g. Marijan Panić koji je otvorio Skupšti-
nu te kratko izvijestio o dosadašnjem uspješnom 
radu Udruge. Nakon pročitanih i usvojenih izvje-
šća uslijedilo je izglasavanje razriješnice dosadaš-
njem vodstvu Udruge te izbor novih predstavnika. 
Novi predstavnici Udruge su: dopredsjednici gđa. 
Marija Volarić i g. Tomislav Patačko, tajnik g. 
Stjepan Lerinc, blagajnik g. Josip Mladić, u UO-u 
Udruge su: gđa. Ivančica Prilika, g. Marjan Panić, 
g. Petar Ivandija i g. Josip Smes, a u NO: gđa. Viš-
nja Šignjar, g. Dražen Smes i g. Mijo Volarić.  
Predsjednik Udruge Dražen Mihac izvijestio je prisutne 
o planovima i zadacima Udruge u narednom razdoblju, 
s posebnim naglaskom na 8. đurđevečke medvene 
dane, kao i ovogodišnju obljetnicu 80 godina po-
stanka Društva i organiziranog pčelarenja u ovom 
dijelu Podravine. Uz vrlo dobar postotak pčelara koji 
su 2005. godine završili seminar za zanimanje pčelar/
pčelarka, i ove godine imamo 15-ak polaznika semina-

ra POU u Koprivnici, a nastavit ćemo i dalje sa struč-
nim usavršavanjem i obrazovanjem naših pčelara.

Kanimo kao i do sada nastaviti dobru suradnju s 
pčelarima i Udrugama našeg okruženja, kao i šire. 
Za poseban doprinos radu Udruge u 2010. godini 
Zahvalnice su dobili: gđa. Marija Volarić, g. Fra-
njo Dokuš, g. Petar Ivandija, Društvo naprednih 
domaćica Repaš, g. Dragutin Švaco, g. Marjan 
Panić i Dražen Mihac.

Nakon službenog dijela pčelari su se nastavili družiti uz 
uz objed, muziku i ples do kasnih popodnevnih sati. 

  Za PU “Bagrem” Đurđevac
  Dražen Mihac
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Ususret Prvoj nacionalnoj konferenciji o 
strategiji vrednovanja kakvoće meda, Opati-
ja, 08. 04. 2011.

Eto, dogodit će se i ono što se u Hrvatskoj još nije do-
godilo. U petak, 08. travnja 2011. godine u Opatiji će 
se održati Prva nacionalna konferencija o strategiji 
vrednovanja kakvoće meda, prvi skup na kojem će se 
sa znanstvene, stručne, zakonodavne, ali i proizvodne 
razine, razgovarati isključivo o kakvoći meda, njego-
vom vrednovanju te strategiji upravljanja njegovom 
kakvoćom. S obzirom na to da je naša zemlja trenutno 
u vrlo složenoj gospodarskoj situaciji, mnogobrojni su 
ekonomski momenti u primarnoj proizvodnji hrane koji 
zaslužuju da im se posveti posebna pažnja. 

Za pčelarski sektor - jedan od najvažnijih je upravo ka-
kvoća (kvaliteta) meda. Štoviše, ako u ovom trenutku 
nešto zaslužuje epitet aktualnog, to je svakako briga 
i interes za kakvoću meda koji se pojavljuje na tržištu 
Republike Hrvatske. Kakvoća hrvatskog meda je si-
gurno jedna od najčešće korištenih sintagmi u hrvat-
skoj pčelarskoj proizvodnji. 

Promatrajući ukupnu strukturu stručnih skupova koji 
su se u Hrvatskoj organizirali u zadnjih nekoliko godi-
na, vidljivo je da su oni uglavnom bili manjeg obima i/
ili fragmentirani te većinom naslonjeni na više ili manje 
tradicionalne pčelarske skupove i orijentirani na proble-
matiku pčelinjih bolesti i njihova suzbijanja te proizvod-
ne tehnike u pčelarstvu. Neupitno je da su to izuzetno 
važne teme sa stanovišta samih primarnih proizvođa-
ča. Pri tome su o tim problemima raspravljali domaći 
i strani stručnjaci, ovisno o organizacijskim sposobno-
stima i financijskim mogućnostima organizatora. 

Koliko se pri tome razgovaralo o samoj valorizaciji ka-
kvoće meda? Svakako nedovoljno. Mnogi se slažu da 
još uvijek nema dovoljno informacija o tome ili pak da 
njihova dostupnost nije adekvatna. 

Drugo pitanje koje se nameće je - posjedujemo li u Hr-
vatskoj dovoljno stručnog i znanstvenog potencijala 
da možemo na visokoj razini raspravljati o kakvoći 
naših medova? Iako će netko možda reći da je ovaj 
sektor prilično samozatajan, odgovor je potvrdan. Na-
ravno, posjedujemo značajan i stručni i znanstveni po-
tencijal, posjedujemo i stručnjake i znanstvenike koji 
se bave valorizacijom kakvoće meda, prepoznatljive 
na međunarodnoj razini i koji surađuju i razmjenjuju 
svoja iskustva sa svojim kolegama u inozemstvu. 

Pitanje koje se već neko vrijeme vrti u glavi autoru ovog 
teksta bilo je kako mobilizirati taj stručni potencijal i 
njegove spoznaje te kako ih približiti samim primar-
nim proizvođačima? S obzirom na iskustva stečena u 
zemljama Europe koje to rade na periodičnoj osnovi, 
zaključak se nametnuo sam po sebi. Naime, eviden-
tnom se pokazala potreba za nacionalnim stručnim 
skupom koji će valorizaciju kakvoće meda sagledati 
kroz prizmu različitih područja interesa – prehrambe-
no-tehnološki, agronomski, poljoprivredni, medicin-
ski, kemijsko-tehnološki, biotehnički. 

S obzirom na sve navedeno, krenulo se u organizaciju 
Prve nacionalne konferencije o strategiji vrednovanja 
kakvoće meda, koju 08. travnja 2011. u Opatiji zajed-
nički organiziraju Katedra za zdravstvenu ekologiju 
Medicinskog fakulteta Sveučilišta u Rijeci i Nastavni 
zavod za javno zdravstvo Primorsko–goranske župa-
nije uz suorganizaciju Biopčele, udruge za promociju 
i primjenu ekološke pčelarske etike. 

Pozivu organizatora odazvali su se neki od ponajbo-
ljih stručnjaka pripadnika akademske zajednice koji se 
po različitim osnovama bave valorizacijom kakvoće 
meda. Oni će iznijeti vlastita iskustva i najnovije spo-
znaje vezane uz percepciju i valorizaciju kvalitativnih 
značajki najvažnijeg pčelinjeg proizvoda. Potrebno 
je istaknuti je da će se na konferenciji u Opatiji, osim 
domaćih, iznijeti i neka iskustva cijenjenih kolega iz 
susjednih zemalja Europske Unije; Slovenije i Italije. U 
cilju osiguranja ravnomjerne distribucije informacija na 
cijelom nacionalnom teritoriju organizatori su osigurali 
besplatno sudjelovanje po dva službena predstavnika, 
iz svake županijske organizacije pčelarskih udruga.

Koji je značaj pridodan ovoj konferenciji govori činjeni-
ca da je Konferenciji dodijeljeno višestruko institucio-
nalno pokroviteljstvo relevantnih tijela i organizacija: 
Ministarstva poljoprivrede, ribarstva i ruralnog razvo-
ja Republike Hrvatske, Primorsko-goranske županije 
i Turističke zajednice Grada Opatije.

Volimo istaknuti da Republika Hrvatska posjeduje 
izuzetno veliki kapacitet proizvodnje najkvalitetnijih 
vrsta meda, što proizlazi iz njezine izuzetne botaničke 
raznolikosti, pogotovo što je zemljopisno i klimatski 
podijeljena na više potpuno različitih regija. O tome 
je bilo puno govora, mnogi autori su to isticali u svojim 
istraživanjima, a može se reći da je dodatno potvrđeno 
i nedavno završenim Katastrom pčelinjih paša i pčeli-
njaka u Republici Hrvatskoj. 

Tim više, posebno je značajna podrška koju je kroz 
institucionalno pokroviteljstvo dao i sam Hrvatski pče-
larski savez, te Savez pčelarskih udruga Primorsko–
goranske županije, Udruga pčelara Milutin Barač Ri-
jeka te Pčelarska udruga Učka Opatija. 

Multidisciplinarnost te raznolikost pristupa vrednova-
nju kakvoće meda, svakako će biti najvažnija obilježja 
ove konferencije. Ona je koncipirana kao platforma za 
osiguranje relevantne informacije od javnog interesa, 
ponajprije za same primarne proizvođače – pčelare, 
kao i sve ostale sudionike koji sudjeluju u procesima 
procjene kakvoće hrvatskih medova (laboratoriji, znan-
stvene institucije, zakonodavne strukture, inspekcijske 
službe, potrošači...). 

S obzirom na to da se ovakav skup po prvi puta or-
ganizira na nacionalnoj razini, pripremljen je kvalite-
tan cjelodnevni stručni program (u nastavku) koji će 
pružiti jedinstvenu priliku za raspravu i razmjenu važ-
nih ideja i informacija vezanih uz kreiranje strategije 
vrednovanja kakvoće meda u Republici Hrvatskoj. 

Službena obavijest o Konferenciji objavljena je na 
internetskoj stranici: www.zzjzpgz.hr

Dražen Lušić, Rijeka
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PRVA NACIONALNA KONFERENCIJA O STRATEGIJI VREDNOVANJA KAKVOćE MEDA

Hotel „Opatija“

08. travnja 2011, Opatija

ORGANIZATORI
Katedra za zdravstvenu ekologiju Medicinskog fakulteta Sveučilišta u Rijeci

i
Nastavni zavod za javno zdravstvo Primorsko–goranske županije

SUORGANIZATOR

Udruge za promociju i primjenu ekološke pčelarske etike ”Biopčela”

INSTITUCIONALNO POKROVITELJSTVO KONFERENCIJE: 
Ministarstvo poljoprivrede, ribarstva i ruralnog razvoja Republike Hrvatske, Primorsko-goranska župa-
nija, Hrvatski pčelarski savez, Savez pčelarskih udruga Primorsko–goranske županije, Udruga pčelara 
„Milutin Barač“ Rijeka, Pčelarska udruga „Učka“ Opatija, Turistička zajednica Grad Opatija

TEHNIČKE INFORMACIJE O KONFERENCIJI:
Osigurano je besplatno sudjelovanje po dva službena predstavnika iz svake županijske organizacije pčelarskih 
udruga, čije je ime potrebno dostaviti organizatoru najkasnije do 25. ožujka 2011. (13.00 sati). Sudionici Konferen-
cije dobit će potvrdnice Organizatora o prisustvovanju na Konferenciji te pisani Zbornik radova s Konferencije.

Prijava sudionka:
Prijave za sudjelovanje vrše se putem ispunjenog Prijavnog obrasca za sudjelovanje na Konferenciji 
dostupan u rubrici Obavijesti na www.zzjzpgz.hr. Prijavu je moguće izvršiti i OSOBNO, na sam dan odr-
žavanja Konferencije. Prijava sa dokazom o plaćenoj kotizaciji dostavlja se na e-mail adresu: lusicd@
medri.hr, odnosno putem faxa (051 718 069) osobno ili poštom na adresu:

Nastavni zavod za javno zdravstvo Primorsko–goranske županije
Ispostava Opatija, Stube dr. Vande Ekl 1, Opatija, HR-51410

(napomena - za Konferenciju)

Račun za uplaćenu kotizaciju moguće je podignuti na dan održavanja Konferencije ili će se isti naknadno poslati po-
štom. Dodatne informacije vezano za organizaciju i ostale tehničke detalje Konferencije dostupne su upitom na:

Nastavni zavod za javno zdravstvo Primorsko–goranske županije
Ispostava Opatija, Stube dr. Vande Ekl 1, Opatija, HR-51410

tel. ++385-51/711-671 • Fax. ++ 385-51/718-069

Kontakt osobe: Lovorka Bilajac 091/132-04-22, Dražen Lušić 091/794-22-81

Cjelovita informacija o samoj Konferenciji dostupna je na www.zzjzpgz.hr.

Kotizacija za konferenciju:
Kotizacija za Konferenciju iznosi 200,00 kn (PDV uključen u cijenu). Uplata se vrši na Žiro račun Medicin-
skog fakulteta Sveučilišta u Rijeci:

Zagrebačka banka d.d. 2360000-1101410222, poziv na broj: 300-30-4000
uz naznaku: “Ime i prezime sudionika - Kotizacija za Konferenciju”.

STRUČNO USAVRšAVANJE SUDIONIKA:
Za članove strukovnih organizacija prisustvovanje Konferenciji bit će valorizirano sukladno zasebnoj 
odluci svake od njihovih Komora za aktivno i pasivno sudjelovanje.

Zajednica pčelarskih udruga Dubrovačko-neretvanske županije, u sklopu
8. Mediteranskog sajma – zdrave prehrane i ljekovitog bilja, organizira

3. DANE MEDA DUBROVAČKO-NERETVANSKE žUPANIJE
25. – 27. ožujka 2011. 

VALMAR LACROMA RESORT
Babin Kuk – Dubrovnik

Tom prigodom pčelari će promovirati med i druge pčelinje proizvode sa područja županije. Manifestacija 
će biti obilježena i edukativnim predavanjima domaćih i stranih predavača po temama:

Novo vrijeme i tehnologija pčelarenja•	
Tehnologija i prehrana pčela•	
Bolesti pčela•	
Medonosno bilje Dalmacije•	

Domaćin manifestacije je Pčelarska udruga "Nada" Konavle.
Ovim se pozivaju pčelari da posjete manifestaciju, te je svojom nazočnošću uveličaju manifestaciju.

                                                                     Predsjednik Zajednice udruga Ante Karač



OŽUJAK - 2011. HRVATSKA PČELA

104

OŽUJAK - 2011.

N A J A V A



OŽUJAK - 2011. HRVATSKA PČELA OŽUJAK - 2011.HRVATSKA PČELA

105

N A J A V A

PČELARSKI SAVEZ VUKOVARSKO-SRIJEMSKE žUPANIJE
i

HRVATSKI PČELARSKI SAVEZ
pozivaju Vas na

8. PČELARSKE DANE

Međunarodni pčelarski sajam opreme i pčelinjih proizvoda i stručno–znanstveni skup

11. i 12. 03. 2011. u Vinkovcima

u Sportskom parku Lenije

Petak, 11. ožujka 2011. 
Otvaranje manifestacije uz prigodne govore i kulturno umjetnički program za posjetitelje mlađih uzrasta 
na sajamskom prostoru.
Pčelarsko druženje - teniska dvorana Lenije.

Subota, 12. ožujka 2011. 
Svečano otvaranje manifestacije uz prigodne govore i kulturno-umjetnički program na sajamskom dijelu 
manifestacije u teniskoj dvorani Lenije

Predavanja: Poljoprivredni fakultet (u neposrednoj blizini teniske dvorane Lenije)

TEME SKUPA – VAŽNOST KATASTRA PČELINJE PAŠE U PRAKSI

11:00 - Vedran Lesjak, dipl. ing. agr., urednik Hrvatske pčele:
            Važnost katastra pčelinje paše u praksi

12:00 - Živoslav Stojanović pčelar praktičar iz Subotice:
  Suncokret 

13:00 - Sulejman Alijagić: 
  Tehnologija pčelarenja LR-košnicom s obzirom na borbu s Varoom

Poslije svakog održanog predavanja okrugli stol predavača i pčelara.

20:00 Pčelarski bal u hotelu "Slavonija" uz izbor pčelarske kraljice.
Završna večera uz prigodni program.

Opširnije na: www.pcelica.hr

Kontakt osoba: Željko Šuran, predsjednik Pčelarskog saveza Vukovarsko-srijemske županije
Kolodvorska 94, 32271 Andrijaševci, Hrvatska

tel. 00 385-(0)32/372-140 i 095/522-99-96
e-mail adresa: zeljko.suran@net.hr
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Od 10. 4. do 1. 10. prodajem selekcionirane matice, zre-
le matičnjake i paketne rojeve. Obratite se na vrijeme i 
s povjerenjem. Kvalitetna mlada matica ne košta, ona 
plaća.
GSM. 098/706-545
www.kebet.net

Prodajem sjeme facelije iz 2010. godine. Mogućnost 
dostave pouzećem.
Tel. 042/714-227
GSM. 098/1680-915

Prodajem pčele na AŽ standard okvirima.
Tel. 040/333-194
GSM. 098/1957-448

Prodajem 20 LR društava na 10 okvira. Novska.
Tel. 044/674-006

Prodajem od 25. travnja 100 rojeva sa grane i sjeme fa-
celije. Cijena po dogovoru.
Tel. 035/345-233

Prodajem veću pčelarsku bazu u Starom Rezovcu, bi-
jela cesta, 150 m do asfalta, 1200 čhv i orasi u punom 
rodu. Virovitica.
GSM. 099/249-7171

Prodajem pčelinje zajednice na LR okvirima. Istra.
GSM. 091/5284-612

Prodajem u proljeće 30 pčelinjih zajednica na 10 LR 
okvira. Bjelovar.
Tel. 043/881-187

Prodaje se radijalna inox vrcaljka, trofazni motor, reduk-
tor, promjer 165.
GSM. 095/822-3106

Punim tijekom godine pčelama vaša LR i AŽ plodišta. Ukoli-
ko ih donesete u ožujku garantiram potpunu napučenost za 
eksploataciju na bagremu. Po želji su kamioni i prikolice.
GSM. 091/6603-766

Prodajem pčele na AŽ-grom okvirima, 7-okvirni, 30 ko-
mada i 10 komada na 10 okvira. Bjelovar.
Tel. 043/884-056

Prodajem pčele na okvirima unutarnjih dimenzija (40x17, 
40x30, 40x34) a u medištu široki okviri.
Tel. 031/734-089

Prodajem prije uljane repice više pčelinjih zajednica na 
LR okvirma.
Tel. 032/334-406
GSM. 098/9502-351

Prodajem 25 pčelinjih zajednica na 10 LR okvira. Okučani.
GSM. 091/7843-515

Prodajem pčele na 10 LR okvira. Gradište kraj Županje.
Tel. 032/841-230
GSM. 098/798-163

Prodajem 40 pletara po 350 kn/kom i 50 bježalica za LR 
košnice sa izlazom na sve 4 strane. Karlovac.
GSM. 099/8622-207

Prodajem pčele na LR okvirima.
Tel. 044/815-442

Prodajem TAM 190, 1991. god., reg. za pčelarstvo, 78 
AŽ-grom košnica sa pčelama. Koprivnica.
GSM. 098/421-731

Prodajem pčelinje zajednice na LR okvirima.
GSM. 091/5361-200

Prodajem LR zajednice na LR okvirma te 20-okvirnu ra-
dijalnu vrcaljku.
GSM. 098/9637-482

Prodajem pčele na 7 AŽ i LR okvira. 
GSM. 098/9170-041

Prodajem pčele na LR okvirima iz 5 i 6 okvirnih nukleusa 
te 100 LR nukleusa, praznih, novih, nikada upotreblja-
vanih. Dvor.
GSM. 099/512-5025

Prodajem pčele na AŽ-grom okvirima iz 7-okvirnih nu-
kleusa, 30 komada.
Tel. 043/232-282

Prodajem pčele iz AŽ 7-okvirnih nukleusa.
GSM. 091/2891-505

Prodajem 30 komada LR košnica na 2 nastavka, 9 koma-
da AŽ košnica, 2 AŽ nukleusa i 80 kg voska u kolutu.
Tel. 032/381-253
GSM. 091/5977-827

Prodajem nastavke, zaštićene bojom, sastavljene i uži-
čene i podnice za 100-postotnu varou, za sakupljanje 
peluda i kontrolu varoe, te sunčev topionik.
Tel. 01/3370-182
GSM. 099/6859-998

Prodajem pčele na 6 i 10 LR okvira, 20-30 komada.
GSM. 099/6750-179

Prodajem 10 rabljenih AŽ 10 okvirnih košnica sa pčela-
ma i prodajem pčele na LR okvirima te rojeve. Zagreb.
GSM. 098/9246-425

Prodajem pčele na LR okvirima ili kompletna društva u travnju.
Tel. 01/2983-841

Prodajem 20 pčelinjih zajednica iz AŽ nukleusa. Glina.
GSM. 098/628-198

Prodajem sredinom travnja pčele na LR okvirma. Daruvar.
GSM. 098/9011-712

Prodajem kamion TAM (B kategorija) za pčelarske potrebe.
GSM. 091/5210-442

Prodajem pčele na LR okvirima. Istra.
GSM. 098/1793-330

Prodajem TAM 110 t 10, registriran do 6/11, 1979. godi-
na, sa 40 LR košnica bez pčela.
GSM. 091/5621-053

Prodajem 50 zajednica sa ili bez LR košnica. Slavonski 
Brod.
GSM. 091/5229-620

Prodajem u travnju i svibnju rojeve s grane.
Tel. 031/676-520
GSM. 098/9834-857
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Prodajem 50 pčelinjih zajednica iz 7-okvirnih AŽ nukleu-
sa i rojeve s grane. Đakovo.
GSM. 091/7978-170

Prodajem 30 DB polunastavaka sa okvirima i kupujem 
LR nukleuse na 5 ili 6 okvira. Križevci.
GSM. 092/1292-154

Prodajem med od bagrema i livade. 
Tel. 048-644-326

Zbog bolesti prodajem pčele u novim LR košnicama, 30 
komada.
Tel.  044/885-134
GSM. 099/8400-512

Stanica za uzgoj i oplodnju selekcioniranih matica 
“CARNICA” registrirana u HPA prima predbilježbe za 
matice. Uzgajivač Marko Križ. 
GSM. 098/ 9858-454

Prodajem pčele u LR košnicama ili na LR okvirima. Na-
zvati nakon 18 sati.
Tel.052/663-565 
GSM. 098/197-5617

Prodajem pčele - prirodni i paketni roj, sve pčele iz plo-
dišta, od 1 svibnja pa na dalje, cijena oko 500 kn ili na 
LR okvirima, okvir med-leglo cijena od 30 do 130kn.  
GSM. 098/44-66-74

Prodajem pčele na LR i AŽ okvirima sa ili bez košnica. 
Sv. Ivan Zelina.
GSM. 098/822-432

Prodajem 2 kontejnera s 20 LR zajednica na 2 nastavka 
uzimljena. Slavonski Brod.
GSM. 098/226-951

Prodajem novu vrcaljku, šest okvira, samookretna, električna.
Tel. 042/673-875 – zvati između 18 i 19 sati

Prodajem dvogodišnje sadnice evodije (pčelinje drvo). 
Dostava poštom ili osobnim preuzimanjem.
GSM. 098/284-412

Prodajem ili mijenjam za LR zajednice pčelarsko vozi-
lo mercedes 407D do 27.02.2011. (28 zajednica) i dvije 
nove kamionske gume, 10.00 R-20 Sava.
GSM. 095/5025-413

Prodajem krajem ožujka i u travnju veći broj pčelinjih za-
jednica na 10 LR okvira.
Tel. 043/332-427

Prodajem pčelinje zajednice na 7 AŽ standard okvira, 
matice iz 2010. te ovogodišnje rojeve. Bjelovar.
Tel. 043/212-895

Prodajem u travnju pčelinje zajednice na LR okvirima.
Tel. 021/623-262
GSM. 091/5087-337

Prodajem pčele na LR okvirima u travnju. Istra.
GSM. 098/9364-022

Prodajem kamion TAM 110 sa 12 okvirnim AŽ-grom 
košnicama sa pčelama, pčele na okvirima iz 30 nukleu-
sa i električnu vrcaljku sa 6 kazeta.
Tel. 043/872-157 – zvati poslije 20 sati

Prodajem u travnju pčele na AŽ standard okvirima i ro-
jeve s grane. Otočac.
Tel. 053/773-191
GSM. 098/900-80-25

Prodajem pčele na 10 LR okvira s 8-9 okvira legla. Gru-
bišno Polje.
GSM. 098/660-281

Prodajem u travnju pčele iz 7 okvirnih AŽ nuklausa. Lo-
kacija Karlovac. 
GSM. 098/247-185

Mjenjam LR košnice bez pčela za pletare s pčelama. 
Ivanić Grad.
GSM. 091/5125-599

Prodajem pčele iz 7-okvirnih AŽ grom nukleusa.
GSM. 098/9880-926

Prodajem pčele u pletarama.
Tel. 01/2820-381
GSM. 091/5677-504

Prodajem povoljno LR košnice u kompletu ili u dijelovi-
ma te 20 polovnih AŽ košnica s pčelama. Karlovac.
GSM. 095/8129-113

Prodajem pčele na LR i AŽ okvirima, a može i s košnicama.
Tel. 049/340-130

Prodajem pčele iz 5, 7 i 10 okvirnih AŽ standard nukleusa.
Tel. 044/638-016
GSM. 098/952-8384

Prodajem pčele iz 7 okvirnih AŽ standard nukleusa i ot-
klapač saća, te kupujem vosak.
Tel. 048/896-004

Matice: prodajem testirane, selekcionirane i registrirane 
u HPA, prijave za predbilježbe. Vukovar. Borislav Grbić, 
dipl. ing. agr.
Tel. 032/444-283
GSM. 098/270-803

Prodajem pčelinje zajednice na LR okvirima, mlade matice.
Tel. 052/662-363 - zvati poslije 17 sati
GSM. 091/564-5083

Prodajem pčele na 7, 8 ili 10 Až standard okvira.
Tel. 01/2850-565; GSM. 091/9301-237

Prodajem 500 kg šampionskog meda od kestena, pčele 
na okvirima iz AŽ i LR nukleusa, na mladom saću i se-
lekcioniranim maticama, te vrlo povoljno skidače cvjet-
nog praha, original za AŽ-12.
GSM. 098/745-150

Prodajem 40 pčelinjih zajednica na LR okvirima. Zagreb.
Tel. 01/3792-502; GSM. 091/7512-965

Prodajem TAM 5000 sa 60 AŽ košnica s pčelama i 
montažnom vrcaonom na kamionu.
Tel. 044/600-812; GSM. 098/1694-478

Prodajem el. vrcaljku na akumulator, skidač pčela, ko-
rito za otklapanje, hvatače peluda, LR polunastavke i 
trofazni el. motor. od 4 kW.
Tel. 043/331-523
GSM. 098/671-470
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Članovi Hrvatskog pčelarskog saveza plaćaju članarinu preko pčelarskih udruga u iznosu od 
225,00 kuna, u što je uključeno i dobivanje časopisa. Pretplata samo za časopis Hrvatska pčela 
iznosi 270,00 kuna, a za inozemstvo 39,00 EURA. Cijena pojedinog broja za Hrvatsku iznosi 30,00 
kuna. Časopis izlazi u 11 brojeva, u nakladi od 4.200 primjeraka. Pretplata se tijekom godine ne 
može otkazati, a prima je Hrvatski pčelarski savez na broj žiro-računa 2484008-1100687902. 
Tiskara je "Grafika Markulin".

Upute za pripremu komercijalnih oglasa
Komercijalni oglasi moraju biti grafički pripremljeni i u pdf formatu dostavljeni najkasnije do 10. u mje-
secu. 
Cijena oglasa:
1/1  (16x24 cm) 4.200,00 kn  
1/2   (16x12 cm) 2.500,00 kn  
1/3              (16x7,5 cm) 1.800,00 kn   
1/4 (16x6 cm, 8x12 cm) 1.300,00 kn
1/8 (5x8 cm) 650,00 kn     

Popust na komercijalne oglase: 4x oglas -10%; 5-8x oglas -20%; 9-12x oglas -30%
Za sadržaj oglasa odgovaraju oglašivači.

Upute za pripremu malih oglasa građana
Mali oglasi moraju biti dostavljeni najkasnije do 10. u mjesecu za objavu u sljedećem broju ča-
sopisa.  Svaki član HPS-a i pretplatnik na časopis ima pravo iskoristiti jedan besplatni mali oglas 
godišnje. Svi sljedeći mali oglasi naplaćuju se 4,00 kune po riječi, a oglas mora sadržavati najma-
nje 10 riječi.

Upute za pripremu tekstova za objavu u časopisu Hrvatska pčela
Rukopisi i fotografije za objavu u časopisu primaju se najkasnije do 10. u mjesecu, te se nakon 
objave ne vraćaju. Autorski honorari plaćaju se po jednoj kartici, koja sadržava 1.450 znakova, u 
iznosu od 75,00 kuna/kartici. Za sadržaj tekstova odgovaraju sami autori. Ostali mediji koji preu-
zimaju tekstove, obavezno moraju navesti izvor informacija.

I N  M E M O R I A M

ANTE KURAN “ŠJOR”
Tužna je istina da je 16. siječnja u  56  godini  života  prestalo kucati  tvoje veliko srce, 
napustio si nas dragi prijatelju, pčelaru Ante. 
Od ranog djetinjstva pčele su ti bile ljubav jer si odrastao u pčelarskoj obitelji, a svojim 
radom si nastavio obiteljsku  tradiciju, na ponos svima.
Tvojim ranim odlaskom nastala je velika praznina u tvojoj cijenjenoj obitelji i među 
nama - pčelarima  udruge. 
Izgubili smo vrijednog, samozatajnog člana, ali zahvaljujemo mu za sve dobro koje je 
učinio za nas i našu udrugu. Dok smo živi sjećat ćemo se njegove dobrote i ugodnih 

zajedničkih pčelarskih druženja, uvijek će ostati u našim sjećanjima kao iskren i plemenit čovjek.
Posljednji pozdrav od kolega pčelara!    

PU ”Kadulja” Metković 

STJEPAN LUKIĆ - KOBAČKA (1934 - 2011)

30. siječnja 2011. nakon teške bolesti napustio nas je naš kolega i pčelar Stjepan 
Lukić. Uz ostale poslove na svom poljoprivrednom imanju, bavio se i pčelarstvom 
kao pčelar hobista zadnjih tridesetak godina pčelareći sa 30-ak LR košnica u Virju, 
a sudjelovao je i u radu Udruge.
Posljednji pozdrav od prijatelja i kolega pčelara. 

PU “Bagrem” Đurđevac

JOSIP TESSARI
Pokojni Josip Tessari je umro 23. 01. 2011. u 79 godini života, od kojih je više od 
50 godina aktivno pčelario. Bio je jedan od osnivača naše udruge, davne 1964. 
godine kroz koju je dao ogroman doprinos razvoju pčelarstva na našem području.
Bio je ugledni građanin, sudjelovao je i u osnivanju auto-moto društva Pakrac i 
NK Vatrogasac u Filipovcu, a bio je i vratar u NK Hajduku iz Pakraca.
Posljednji pozdrav od kolega pčelara!

Udruga pčelara Pakrac-Lipik






